




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,809,000یک مثقال طلا

1,110,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,890,000سکه بهار آزاد ی

10,905,000سکه امامی

5,460,000نیم سکه

2,820,000ربع  سکه

1,840,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

کاهش هزینه طرح های عمرانی نسبت به سال ۹۳ توسط دولت

رشد 20 درصدی مالیات های مستقیم
آن گونه که نماگرهای اقتصادی پایان سال ۹4 نشان می دهد، درآمدهای دولت در سال 
گذشته به رقمی در حدود 112۳ هزار میلیارد رسید که حدودا 15 درصد بیشتر از سال ۹۳ 
است. 7۹1 هزار میلیارد ریال از این درآمدها از محل مالیات و ۳۳1 هزار میلیارد ریال دیگر از 
سایر محل ها تأمین شده است. درآمدهای مالیاتی سال ۹4 نسبت به سال ۹۳ حدود 11.5 

درصد بیشتر بوده است. 
پرداخت های هزینه های جاری دولت هم در سال ۹4 با 18.7 درصد افزایش به 1706 
هزار میلیارد ریال رسید و به این ترتیب تراز عملیاتی دولت در سال ۹4 حدود 5۹۳ هزار 
میلیارد ریال منفی بود. دولت در سال گذشته از محل واگذاری دارایی های سرمایه ای حدود 
67۳ هزار میلیارد ریال درآمد داشت که 6.6 درصد بیشتر از سال ۹۳ بود. 670 هزار میلیارد 
ریال از این رقم سهم درآمد حاصل از فروش نفت و تنها ۳ هزار میلیارد ریال آن از محل سایر 
واگذاری ها تأمین شد. درآمدهای نفتی دولت در سال ۹4 حدود 6.5 درصد بیشتر از سال 
۹۳ بود. در همین حال دولت بابت تملک دارایی های سرمایه ای رقمی در حدود 277 هزار 
میلیارد ریال هزینه کرد که 7.5 درصد کمتر از سال ۹۳ بود. و خالص دارایی های سرمایه ای 
دولت را به حدود ۳۹7 هزار میلیارد ریال رساند. دولت بنا بر گزارش بانک مرکزی در سال 
۹4 105 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت واگذار کرده و از هیچ تسهیلات خارجی برخوردار 
نبوده است. درامد دولت از محل واگذاری شرکت های خود به حدود ۹۹.5 هزار میلیارد 
رسیده و بابت تملک دارایی های مالی 2۳.5 هزار میلیارد ریال هزینه کرده است. به این 
ترتیب خالص واگذاری دارایی های مالی دولت در سال ۹4 رقمی در حدود 1۹6 هزار میلیارد 
ریال بوده است. دولت در سال ۹4 حدود 4۳0 هزار میلیارد ریال مالیات مستقیم و ۳62 هزار 
میلیارد ریال مالیات غیرمستقیم دریافت کرده است. از کل مالیات مستقیم دریافتی که 1۹.6 
درصد بیشتر از سال ۹۳ است، حدود 287.6 هزار میلیارد ریال مالیات اشخاص حقوقی بر 
درآمد، بالغ بر 117 هزار میلیارد ریال مالیات بر درآمد و 24.2 هزار میلیارد ریال مالیات بر 

ثروت بوده که به ترتیب 1۹.8 درصد، 25.۳ درصد و ۳.8- رشد داشته است.
مالیات های غیر مستقیم هم با ۳.4 درصد رشد مواجه بوده که سهم مالیات بر واردات 
با 115 هزار میلیارد ریال و مالیات بر کالاها و خدمات با 246 هزار میلیارد ریال به ترتیب 

1۳.4- درصد و 1۳.7 درصد بوده است.

دوشنبه بیست وهشتم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4051

وزیر راه و شهرسازی گفت: واقعیت این است که ما 
یک مدیریت سوداگرانه و پیشتازی سوداگران در توسعه 
شهرها داریم و افسوس می خوریم که مهندسان ما 
قدرت راهبری و قدرت عملی هدایت و توسعه شهرها 

در ایران را ندارند.«
عباس آخوندی در نوزدهمین اجلاس هیات عمومی 
دشت:  اظهار  ساختمان  مهندسی  نظام  سازمان های 
»آنچه که در حال حاضر در محیط مصنوع می بینیم، 
ساخته دست مهندسان است و هیچ محیط مصنوعی 
بدون دخالت مهندسان وجود ندارد که اگر خوب یا بد 
است، محصول کار مهندسان است؛ خوب آن باعث افتخار 
ماست و اگر کارایی کمی دارد باید مورد بررسی و ارزیابی 
مجدد همه ما قرار بگیرد.»وی با تاکید بر هم فکری جمعی 
در مروری بر ارزیابی مهندسی عنوان کرد: »مهندسی در 
کشور ما نقاط قوت و ضعف هایی دارد که بررسی و ارزیابی 
آن باید در دستور کار جامعه مهندسی قرار بگیرد و دقیقا 
از همین زاویه است که باید مهندسان ورود کنند.«عضو 
کابینه دولت یازدهم گفت: »در حال حاضر از زاویه توسعه 
بسیار  سوداگری  جولان گاه  ما  کلانشهرهای  شهری، 
گسترده ای هستند و فکر نمی کنم ما مهندسان از آنچه 
که تحت عنوان توسعه شهری در ایران در حال رخ دادن 

است، دفاع چندانی کنیم.«
آخوندی ادامه داد: »مجموعه اتفاقاتی که در توسعه 
شهری و نظام ساخت وساز رخ می دهد، عمدتا توسط 
نظام سوداگری تجاری هدایت می شود و شاهد هستیم 
که بخش عمده ای از مدیریت شهری به دلیل کمبود 
منابع در اداره شهرها گرایش به شهرفروشی پیدا کرده 
و متاسفانه شهرفروشی در ایران به سیستم رایج تبدیل 
شده است.«وی با طرح این پرسش که آیا ما می توانیم 
در شرایط فعلی از آنچه در کلانشهرهای بزرگ ایران 
رخ داده و فرسودگی و تخریب تدریجی محلات میانی 
شهرها را به دنبال داشته است، چشم پوشی کنیم، گفت: 
»از مجموعه ساختمان های بدقواره ای که در گوشه 
گوشه شهرها در حال سربلند کردن است و فقدان روح 
ایرانی، فقدان رعایت حقوق شهروندی، نور و فقدان 
خدمات مختلف نشان می دهد شهرها درست مدیریت 
نشده اند. به همین خاطر علاقه مندم با جامعه مهندسی 
کنم.«وزیر  صحبت  صمیمانه  نوزدهم  اجلاس  در 
راه و شهرسازی افزود: »واقعیت این است که ما یک 
توسعه  و  پیشتازی سوداگران  و  مدیریت سوداگرانه 
شهرها را داریم و افسوس می خوریم که مهندسان ما 
قدرت راهبری و قدرت عملی هدایت و توسعه شهرها 
در ایران را ندارند.«عضو کابینه دولت یازدهم تاکید 
مصنوع  محیط  در  آنچه  و  مهندسی  »مفهوم  کرد: 
ایجاد می شود، باید به مفهوم بهره وری و کارایی باشد 
و بدین معنا نفع خصوصی موجب محدودیت برای نفع 
عمومی و همچنین نفع عمومی موجب محدودیت برای 
منافع خصوصی نشود.«آخوندی با اشاره به ساخت وساز 
بناهای بلند و ایجاد شرایط ناسالم شهری در تهران، 
مشهد و سایر کلانشهرها تصریح کرد: »در حال حاضر 

در مشهد هزاران ساختمان بلند تحت عنوان نوسازی 
حرم مطهر رضوی ساخته شده اند، اما به واقع نمی توان 
گفت که آن ساخت وسازها محیطی مناسب و درخور 
و شان امام هشتم )ع( ایجاد کرده اند و این ها سوالاتی 
است که جامعه مهندسی باید پاسخ دهد و نمی تواند 
از زیر پاسخ دادن به آن شانه خالی کند.«وی با اشاره 
به توجیه  مهندسان مبنی بر توافق مالک با شهرداری 
تاکید کرد: »اینکه مهندسان زیر بار توافقات خلاف 
قوانین موجود ساخت و ساز بین مالکان و شهرداری 
می روند و مسئولیت کار خود را نمی پذیرند، از حیث 
اخلاق حرفه ای، حق شهروندی و توسعه مهندسی در 

ایران قابل قبول نیست.«
آخوندی ادامه داد: »اگر آنچه تولید می شود، موجب 
افزایش رفاه مردم نشود شهروندان مقاومت می کنند 
و ما مهندسان باید متوجه مسوولیت اجتماعی حرفه 
مهندسی شویم و مسائل اخلاقی را تبیین کنیم و توسعه 
دهیم. امیدوارم مجلس، استانداری و ادارات کل به این 
مهم توجه کنند.«وزیر راه و شهرسازی با تاکید براینکه از 
ابتدای تصویب قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان 
بحث منع مداخله افراد فاقد صلاحیت در امور مهندسی 
به عنوان بحث جدی مطرح بوده تاکید کرد: »جامعه 
مهندسی کشور پیگیر اجرای منع مداخله افراد فاقد 
صلاحیت در امور مهندسی باشد و تلاش کند تا بازار 
مهندسی به بازاری کاملا حرفه ای و تخصصی تبدیل 

شود که در این راستا رعایت اصول اخلاق حرفه ای و 
همچنین نظام کنترل ساختمان باید در دستور کار 

نهادهای مجری و نظارتی قرار گیرد.«
وی تاکید کرد: »از ابتدای تدوین قانون نظام مهندسی 
ساختمان براین باور بوده و هستم که این قانون پایه ای 
و اساسی ترین قانون نظام مهندسی در کشور است و 
نظام فنی-اجرایی باید از آن تبعیت کند، همچنین من 
همواره قبول داشتم هر کارفرمایی حق دارد الزامات 
ویژه ای بگذارد و دولت باید به عنوان کارفرما الزامات 
ویژه ای داشته باشد و آن الزامات ویژه به هیچ عنوان 
نباید فراتر از قانون باشد.«آخوندی ادامه داد: »تشکیل 
شرکت و بنگاه های ساخت و ساز باید منوط به اجازه 
قانون نظام مهندسی ساختمان باشد، مشکلی که در 
حال حاضر در جامعه وجود دارد این است که کارهای 
بزرگ مقیاس توسط بنگاه های بزرگ مهندسی عموما 
از بدو تاسیس از قانون نظام مهندسی تبعیت نکرده اند 
بدین معنا باید مهندسان بنگاه ها و شرکت های بزرگ 
مهندسی از طریق سازمان نظام مهندسی ساختمان 
پروانه اشتغال داشته باشند درحالی که بنگاه های بزرگ 
از مهندسان فاقد پروانه اشتغال از سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استفاده می کنند.«این مقام مسئول با اشاره 
به تلاش های خود در بحث یکپارچگی نظام فنی و 
اجرایی کشور و تعابیر نادرست از آن تاکید کرد: »بنگاه ها 
و شرکت های بزرگ مقیاس مهندسی و اصولا تمامی 

بنگاه های ساخت وساز باید از قانون نظام مهندسی 
ساختمان تبعیت کنند که من در این 2 سال تلاش 

فراوانی برای تحقق آن کرده ام.«
مفهوم  بدون  مهندسی  »سیستم  گفت:  آخوندی 
کنترل بی معناست زیرا مهندسان از یک طرف طراحی 
می کنند و از طرف دیگر در کنترل اجرای درست آن 
امر مهندسی  طرح نقش دارند. متاسفانه در اجرای 
نظارت در مفهوم واقعی آن شکل نمی گیرد که این 
مساله به نظام کنترل برمی گردد و شاهد هستیم که 
بسیاری با آن مشکل دارند و به نظر می رسد دلیل این 
امر این باشد که کل نظام کنترل به درون شهرداری ها 
نظام  متاسفانه  شهری  مدیریت  نظام  و  برمی گردد 
سوداگری است.«وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: »از 
ابتدای شروع به کار خود در دولت یازدهم تلاش های 
فراوانی برای حفظ حقوق مهندسی و همچنین حفظ 
حقوق شهروندی انجام دادم تا جلوی شهر فروشی 
را بگیرم و اولین قدمی که برداشتم تشکیل گروه و 
تدوین آیین نامه کنترل ساختمان بود.«وی ادامه داد: 
»آیین نامه کنترل ساختمان حرف های روشنی دارد و 
می گوید هر ساختمان در ایران باید توسط مهندسان 
مهندسان  همزمان  و  شود  اجرا  و  نظارت  طراحی، 
نباید از مقررات شهرسازی و مقررات ساختمان تخلف 
کنند و مهندسان باید مسئولیت های طراحی خود را 
بپذیرند.«آخوندی تاکید کرد: »مهندسان در برابر کاری 

که بر عهده می گیرند مسئولیت تام و تمام دارند و این 
مسئولیت مقید به قوانین و مقررات است. مشکل ما این 
است که مقررات شهرسازی عموما رعایت نمی شوند در 
حالی که همچنان که باید مقررات ملی ساختمان را 
رعایت کنیم باید مقررات شهرسازی همزمان رعایت 
شود و مهندسان نباید زیر باز توافق اشتباه مالک با 
شهرداری بروند.«وزیر راه و شهرسازی گفت: »در بحث 
کنترل ساختمان کاری، که جامعه مهندسی کشور باید 
انجام دهد اجرای کار حرفه ای و تخصصی است که در 
اجرای کامل آن مسئولیت حقوقی شهروندان رعایت 
می شود. بدین معنا در اجرای آیین نامه کنترل ساختمان 
من وزیر حق ندارم دستوری بدهم که خلاف مقررات 
باشد و جامعه مهندسی حق ندارد از مقررات به دلیل 
دستورات مقامات مختلف تخلف کند. جامعه مهندسی 
مهندسی مسئولست تمام و کمال دارد تا عین مقررات 
را اجرا کند. حرف روشن من این است که آیین نامه 
کنترل ساختمان را مورد ارزیابی قرا دهیم تا از این 
طریق بتوانیم فضای حرفه ای و بازار مهندسی را دچار 
تحول کنیم.«آخوندی گفت: »بزرگترین اقتصاددانان 
می گویند اقتصاد بدون سرمایه اجتماعی قابل توسعه 
نیست اگر صاحب کار به منِ مهندس اعتماد نداشته 
باشد یعنی اینکه فاقد سرمایه اجتماعی است و در این 
صورت امکان توسعه مهندسی وجود ندارد به همین 
خاطر ما مهندسان موظف هستیم در جامعه اعتماد 
ایجاد کنیم.«وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: »تاکید من 
بر اجرای مقررات این است که اگر افرادی به هر دلیلی 
مقررات را زیر پا گذاشتند ما کمک کنیم تا از ادامه کار 
جلوگیری شود و تلاش کنیم تا در شورای انتظامی مورد 
بررسی ویژه قرار بگیرد زیرا در نهایت شورای انتظامی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان باید وارد این مباحث 
شود.«آخوندی با اشاره به اینکه توسعه مهندسی در 
کشور نیازمند رعایت مقررات است افزود: »اتفاقاتی که 
در شهرهای ایران رخ داده و آثار منفی آن نیز که شامل 
فرونشست، آتش سوزی، تخریب محیط زیست، آلودگی 
هوا، کمبود خدمات، ترافیک و مسائل دیگراست نشان 
می دهد که بی توجهی در گوشه گوشه ایران به ویژه در 
10 سال اخیر صدمات جبران ناپذیری را به شهرها وارد 
کرده است.«وی عنوان کرد: »در حال حاضر در تهران 
حدود 2.2 میلیون واحد مسکونی وجود دارد و جمعیت 
تهران حدود ۹ میلیون نفر است و این آمار نشان دهنده 
برابری تقریبی واحد مسکونی با جمعیت است و به 
همین خاطر ظرفیت ساخت و ساز بیشتر در کشور 
وجود ندارد.«وی با انتقاد از ساخت و ساز در 10 سال 
گذشته، به 1۹ میلیون نفر بد مسکن در سراسر کشور 
اشاره کرد و گفت: »بهسازی و توسعه بافت های میانی و 
درونی شهرها از برنامه های آتی وزارت راه و شهرسازی 
است و شاهد هستیم هر شهری که در ایران تاریخ دارد 
و واجد ارزش اجتماعی است دارای بافت میانی شهری 
باارزشی است و به همین خاطر بهسازی آنها باید در 

اولویت های نظام ساخت و ساز در کشور باشد.«

وزیر راه و شهرسازی: 

جلویشهرفروشیرامیگیرم

راه گسترش روابط اقتصادی جمهوری اسلامی ایران با دنیا 
در پی تلاش های دیپلماتیک تیم مذاکره کننده هسته ای 
و دستیابی به توافق با گروه 1+5 بیش از گذشته باز شد که 
محصول این نهال یک ساله در بخش صنعت، معدن و تجارت، 

امضای ۳0 قرارداد و تفاهمنامه بوده است. 
به گزارش ایرنا، بیست و سوم تیرماه 1۳۹4 توافق برنامه 
جامع اقدام مشترک )برجام( در وین اتریش بین جمهوری 
اسلامی ایران، اتحادیه اروپا و گروه 1+5 )پنج عضو ثابت شورای 
امنیت ملل متحد شامل چین، فرانسه، روسیه، انگلیس و 
آمریکا به همراه آلمان( منعقد و از بیست و هفتم دیماه پارسال 
اجرا شد.در سال های گذشته اعمال تحریم های اقتصادی در 
بخش های مختلف موانعی را ایجاد کرد که این محدودیت ها 
بویژه در بخش صنعت، معدن و تجارت روی شاخص های 
مهم اقتصادی مانند نرخ رشد اقتصادی و اشتغال تاثیر داشت. 

* رویکرد جدید دولت به بخش خصوصی
با آغاز مذاکرات هسته ای رفت و آمد هیات های اقتصادی 
آرام آرام کلید خورد و از دیماه پارسال با اجرای برجام اجرای 
رنگ و بوی عملیاتی به خود گرفت؛ چنانچه پارسال 64 هیات 
تجاری متشکل از 8۳7 نفر از 28 کشور دنیا وارد کشور ما 
شدند که نسبت به سال 1۳۹۳ افزایش سه برابری داشت. 
همچنین هیات هایی متشکل از فعالان اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران به کشورهای دیگر رفتند که در یکی از آخرین 
نمونه های آن، ماه گذشته هیاتی 60 نفره از فعالان اقتصادی 
ایران به سرپرستی وزیر امورخارجه به لهستان، فنلاند، سوئد 
و لتونی سفر کرد. در حاشیه این سفر، چندین تفاهمنامه و 

قرارداد همکاری امضا شد. 
به باور صاحبنظران، از آنجا که وزیر امورخارجه در این سفر 
60 فعال اقتصادی را آن هم نه از مجموعه های شبه دولتی 
و خصولتی، بلکه از بخش خصوصی واقعی با خود همراه کرد، 
می توان این اقدام را نتیجه رویکرد جدید دولت به طور عام و 

وزارت امورخارجه به طور خاص دانست. 
 30 *قرارداد و تفاهمنامه همکاری در بخش صنعت، 

معدن و تجارت
در یک سال گذشته ۳0 قرارداد و تفاهمنامه برای همکاری با 
طرف های خارجی در بخش صنعت، معدن و تجارت به امضا 
رسید و به این ترتیب همکاری های گسترده ای در زمینه 
صنعت خودرو، معدن، صنایع معدنی، بازرگانی، لوازم خانگی، 
الکترونیک و به طور کلی سرمایه گذاری های مشترک آغاز 

شد. 
این تفاهمنامه ها و قراردادها به شرح زیر است: 

1. سرمایه گذاری مشترک ایران خودرو و پژو به صورت 
50-50 به منظور تولید خودروهای جدید. 

سازمان  با   )Ifpn( آی.اف.پی.ان  شرکت  تفاهمنامه   .2
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در زمینه ارتقای 

کیفیت موتورهای خودرو. 
۳. تفاهمنامه شرکت اکسنت )Axent( با سازمان گسترش و 
نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در زمینه ارتقای کیفیت سوخت 

های بنزین و گازوییل پالایشگاه ها. 
4. تفاهمنامه شرکت )Vallourec( با سازمان گسترش و 
نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در زمینه تولید لوله های بدون 

درز.

سازمان  با   )Sofregaz( سافرگاز  شرکت  تفاهمنامه   .5
)ایدرو( در زمینه اجرای  ایران  گسترش و نوسازی صنایع 

مشترک پروژه بازیابی گازهای نسوخته )فلر(.
6. سرمایه گذاری 100 درصدی شرکت دانیلی برای طراحی 

و تولید تجهیزات صنایع فولاد. 
7. مشارکت شرکت ایمیدرو با شرکت SMS INNSE به 
صورت 40-60 سرمایه گذاری مشترک در ایجاد کارخانه تولید 

لوله های بدون درز. 
8. همکاری سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( با شرکت دانیلی به صورت 40-60 به منظور 
سرمایه گذاری مشترک در ایجاد طرح تولید کنسانتره، گندله 

و آهن اسفنجی. 
۹. مشارکت شرکت ایدم با ای.وی.ال )AVL( اتریش برای 

نوسازی تاسیسات کنترل کیفی و اندازه گیری. 
10. همکاری شرکت ایران خودرو دیزل و شرکت ایدم با 
شرکت دایملر بنز، به صورت 4۹-51 به منظور تولید انواع 

موتور دیزلی و گازسوز برای کامیون و اتوبوس. 
11. مشارکت شرکت یاوران خودرو شرق با شرکت مان 

)MAN( آلمان برای تولید کامیون و اتوبوس. 
12. همکاری شرکت های سام الکترونیک، تکوین الکترونیک 

و سامسونگ به منظور انتقال فناوری تولید لوازم خانگی. 
1۳. همکاری سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
منظور  به   POSCO Daewoo و )ایمیدرو(  ایران  معدنی 

همکاری در منطقه پارسیان. 
14. سرمایه گذاری مشترک سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و پوسکو در توسعه صنعت 

فولاد. 
15. سرمایه گذاری مشترک شرکت پارس کوهان دیار 
پارسیان و شرکت پسکو در انتقال فناوری و ایجاد واحد فولادی 

در چابهار. 
16. سرمایه گذاری مشترک شرکت فولاد کاویان پاسارگاد و 
شرکت پسکو در ساخت نیروگاه 500 مگاواتی همراه با انتقال 

فناوری. 
17. همکاری مشترک شرکت نگین مکران و شرکت دوسان 
)Doosan( برای انتقال فناوری و ایجاد تاسیسات مربوط به 

پروژه های مکران. 
18. همکاری شرکت گلدیران و شرکت ال.جی الکترونیک 
)LG Electronic( به منظور انتقال فناوری تولید لوازم خانگی. 
ایران  نوسازی صنایع  و  سازمان گسترش  همکاری   .1۹
)ایدرو( با شرکت ال.جی.آی )LGI( به صورت انتقال فناوری 

در طراحی، نمونه سازی و تولید خودرو برقی. 
20. سرمایه گذاری سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 
)ایدرو( با شرکت دایلم موتور )Daelim Motor( برای انتقال 

فناوری و تولید موتورسیکلت برقی. 
 Daewoo Ship ایزوایکو و 21. سرمایه گذاری مشترک 
Building در انتقال فناوری و توسعه یارد ایزوایکو و انجام پروژه 

های کشتی سازی و تعمیر. 
ایران  نوسازی صنایع  و  سازمان گسترش  همکاری   .22
)ایدرو( و بانک توسعه کره جنوبی در انجام سرمایه گذاری های 

مشترک و فاینانس پروژه ها. 
2۳. سرمایه گذاری مشترک شرکت Fincantieri با شرکت 

ایزوایکو در زمینه تکمیل و بهره برداری از حوضچه خشک. 
 Golden( 24. سرمایه گذاری مشترک شرکت گلدن گروپ
Group( با سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در 

زمینه شیرآلات کنترلی. 
25. همکاری شرکت تکنام )Tecnam( با شرکت توسعه 
پرواز یزد به صورت انتقال فناوری در زمینه ساخت هواپیماهای 

کوچک آموزشی و تاکسی هوایی. 
26. همکاری شرکت سایپم )Saipem( با شرکت سرمایه 
گذاری غدیر به صورت EPCF در زمینه ساخت پالایشگاه نفت 

با ظرفیت 120 هزار بشکه در روز. 
و  گسترش  سازمان  با   Alstom شرکت تفاهمنامه   .27
های  واگن  تولید  زمینه  در  )ایدرو(  ایران  صنایع  نوسازی 

مسافری و مترو. 
28. تفاهمنامه شرکت فایوس )Fives( با سازمان گسترش 

و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در زمینه تولید آند آلومینیوم. 
2۹. تفاهمنامه شرکت CNRS با سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی ایران برای توسعه دانش زمین شناسی و 

مطالعات مربوط. 
۳0. تفاهمنامه شرکت BRGM با سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی ایران برای انتقال دانش فنی اکتشاف عناصر 

نادر خاکی. 
به عبارتی می توان گفت این قراردادها و تفاهمنامه ها 
مهمترین سندهای همکاری دوجانبه ای به شمار می رود که 
در طول یک سال گذشته و پس از توافق هسته ای امضا شده 

است. 
همچنین افزون بر امضای قراردادها و تفاهمنامه ها، هنوز 

مذاکراتی از زمان اجرای برجام تاکنون ادامه دارد.
* فرجام سخن

می توان گفت توافق هسته ای و اجرای برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام(، زمینه را برای دور تازه همکاری شرکت 
های داخلی و خارجی فراهم کرد. برای نمونه با اجرای برجام، 
»شرکت پژو« به عنوان طرفِ مذاکره ایران خودرو معرفی شد 
و از آنجا که زمینه همکاری ها پیش از اجرای برجام آماده 
شده بود، قرارداد ایران خودرو و پژو در کوتاه ترین زمان به 

امضا رسید. 
اکنون این همکاری به نقطه ای رسیده که پس از تاسیس 
شرکت مشترک، تجهیز سایت آغاز شده است تا اسفندماه 
)خودرو  مشترک  همکاری  این  نخستین محصول  امسال 
2008( به بازار عرضه شود. همکاری برای واردات خودروهای 
تجاری و سواری بنز، مذاکره برای معرفی محصولات جدید 
ژاپنی از سوی بهمن موتور، معرفی پنج محصول جدید رنو در 
ایران خودرو و سایپا و همچنین همکاری سایپا و سیتروئن در 
سایت سایپا کاشان از دیگر مذاکراتی است که بخشی از آنها در 
مرحله نهایی قرار دارد و بزودی به امضای قرارداد می انجامد. 
نهال یک ساله توافق هسته ای که از زمان اجرای آن 6 ماه می 
گذرد، اکنون به بار نشسته است؛ البته همانطور که انتظار می 
رفت هنوز تا رفع همه موانع تحریم فاصله است. گرچه برای 
گشایش همه درهای بسته 6 ماه زمان کافی نیست، امضای 
۳0 تفاهمنامه و قرارداد در کنار مذاکراتی که در مراحل نهایی 
قرار دارد، کارنامه صنعت، معدن و تجارت را در یک سالگی 

دستیابی به توافق هسته ای مثبت نشان می دهد. 

30قرارداد و تفاهمنامه بخش صنعت، معدن و تجارت در پسابرجام 
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی  مطرح کرد :

حمایت از سپرده گذاران اولویت اول
 بانک مرکزی

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی گفت :حمایت از سپرده گذاران خرد که در مؤسسات 
مالی و اعتباری غیرمجازحساب دارند اولویت اول بانک مرکزی است.

علی دیواندری در باره ساماندهی مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجاز افزود: ساماندهی 
مؤسسات غیرمجاز در پرتو حمایت بانک مرکزی انجام می شود و حمایت از سپرده گذاران 
خرد که در این مؤسسات حساب دارند اولویت اول بانک مرکزی است و  برخورد با مؤسسات 
غیرمجاز یک عزم ملی نیاز دارد و در این جهت باید بستر کار فراهم شود. وی ادامه داد: 
در یک مقطعی همه باید متوجه می شدند که نظام پولی کشور نمی تواند سیاست های 
خود را با وجود این مؤسسات اعمال کند مخصوصاً زمانی که رقابت ناسالم بر سر نرخ های 
سود به وجود آمده بود. دیواندری گفت: متأسفانه با به وجود آوردن این رقابت ناسالم بخش 
مخرب این مؤسسات بیش از هر زمان دیگری مشخص شد و نیاز به ساماندهی آنها بیش 
از هر وقتی احساس می شد. رئیس پژوهشکده پولی و بانکی افزود: بانک مرکزی از سال 
های گذشته اقدامات زیادی در جهت تجمیع و ادغام این مؤسسات انجام داده تا آنها را در 
تحت نظارت بانک مرکزی درآورد همچنین بانک مرکزی با استفاده از اختیارات قانونی خود 
و با کمک قوه قضائیه و نیروی انتظامی اقدامات لازم در این زمینه را انجام می دهد. وی با 
بیان اینکه عزم جدی از طرف بانک مرکزی برای ساماندهی این مؤسسات وجود دارد گفت: 
خود این مؤسسات هم تمایل دارند تا تحت نظارت بانک مرکزی به کار خود ادامه دهند و 
برای اینکه تبدیل به مؤسسات مجاز شوند تقاضای خود را برای بانک مرکزی ارسال کردند.

دیواندری در خصوص حمایت از سپرده گذاران این مؤسسات غیرمجاز افزود: تمام اقدامات 
انجام شده در جهت ساماندهی این مؤسسات با حمایت بانک مرکزی است و اگر بانک عاملی 
بخشی از مسئولیت این مؤسسات را برعهده می گیرد در پرتو حمایت بانک مرکزی است. 
وی گفت: بانک مرکزی در جهت حمایت از سپرده گذاران خود همیشه مسئولیت پذیر است 
ولی متأسفانه در این راه با محدودیت هایی هم روبرو است.دیواندری با اشاره به اینکه پدیده 
مؤسسات غیرمجاز پدیده ای نیست که یک روزه بوجود آمده باشد افزود: برای ساماندهی 
این مؤسسات باید یک برنامه منظم داشته باشیم به صورتی که سیاست های کلان اقتصادی 

آسیب نبیند و ما مجبور نباشیم که با تزریق پول این ساماندهی ها را انجام دهیم.  

سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی  پاسخ می دهد 

چرا از طرح کارت اعتباری خرید کالا
 استقبال نشد؟

قیمت اقساط کارت های اعتباری خرید کالای اعتباری و ماهیت کالاهایی که توسط آنها 
می توان خریداری کرد، دو موضوعی هستند که به زعم سخنگوی انجمن تولیدکنندگان 

لوازم خانگی باعث استقبال بی رمق مردم از این طرح شده است.
حمیدرضا غزنوی در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که اصل سیاست ایجاد امکان خرید 
اعتباری برای مردم کار درستی است، عنوان کرد: طرح کارت های اعتباری خرید کالای 
داخلی می تواند مشوق خوبی برای تحرک تولید باشد اما از جمله مواردی که باعث کندی 
روند آن می شود، مقدار اقساط این طرح است، زیرا افرادی که عموما متقاضی این طرح 
هستند عموما از قشری هستند که به علت سطح درآمدی که دارند پرداخت اقسط در نظر 
گرفته شده برایشان دشوار است.وی همچنین با اشاره به این که کالاهای تحت پوشش کارت 
های اعتباری در استقبال مردم تاثیر گذار است، گفت: با نگاهی به اعتباراتی که بر خرید 
کالاهای مختلف در اختیار مردم قرار گرفته می توان دید که خودرو با استقبالی بسیار بالا 
روبرو شد و کارت های خرید کالای داخلی همچنان بی رمق است که علت آن این است که 
قشری که خوردرو را خریداری کردند آن را به صورت یک کالای سرمایه ای نگاه می کنند 
و شاید هیچ وقت هم فکر نمی کردند بتوانند با پول نقد صاحب آن شوند.سخنگوی انجمن 
صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی در این باره افزود: خریداران خودرو با وام 25 میلیون تومانی، 
اگر آن را بفروشند هم به پول نقد می رسند. یعنی کمی پایین تر از درصد وام بانکی پول نقد 
به دستشان می رسد. در حالی که لوازم خانگی این گونه نیست. نه کالای سرمایه ای به شمار 
می رود و نه چندین سال باقی می ماند. از سوی دیگر با فروش آن به پول نقد مستقیم می توان 
رسید، چرا که بعد از خرید برای فروش مجدد حداقل 40 درصد از مبلغ اصلی کم می شود.

وی در ادامه با بیان راهکار هایی برای رفع خمودگی در این طرح اظهار کرد: برای رسیدن به 
اهداف این طرح باید تشویق ها را بیشتر کرد تا مردم به خرید اعتباری ترقیب شوند. همچنین 
نیاز است تا دامنه مخاطبان هم وسیع تر باشد.غزنوی درباره نگرانی هایی که ممکن است برای 
تضمین بازگشت اقساط این طرح به وجود آید، گفت: پول کارمندان دولت که دست دولت 
است و بقیه مردم هم می توانند تضمین های مورد نظر را مانند دیگر وام هایی که دریافت می 
کنند بدهند و کارت را دریافت کنند.بر اساس آمار بیش از ۹0 درصد کالا هایی که از طریق 
کارت های اعتباری خریدکالای داخلی مورد تحت پوشش و مورد خرید قرار می گیرند، لوازم 
خانگی هستند و ما بقی آن ها را فراورده های معدنی مانند کاشی و سرامیک، محصولات 
نساجی و ... تشکیل می دهند.همچنین جهت گسترش مخاطب و افزایش استقبال از این طرح 
بعد از تشکیل یک جلسه اضراری در خصوص علل شکست کارت های اعتباری بخشنامه ای 
بود که سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در خصوص اصلاح این طرح صادر کرد که در 
دو محور، علاوه بر حذف کامل سقف حقوق مشمولان این طرح، خبر اصلاح دامنه شمول 
دستگاه ها و گروه های هدف این طرح را نیز اعلام کرد  و متعاقب این بخشنامه پیشنهادی از 
سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره اصلاح قانون کارت های اعتباری خرید کالای داخلی 
که به این سازمان ارائه شد که طبق آن عموم شاغلان و بیمه شدگان بیمه های رسمی کشور 

با سقف حقوق سه میلیون تومان مشمول طرح استفاده از کارت اعتباری خرید کالا  شوند.



زیادی  باانگیزه  مهاجمان  شانزدهم  برتر  لیگ  در 
هستند که برای رسیدن به عنوان آقای گلی دست به 

هر کاری می زنند.
در فاصله چند روز مانده به شروع لیگ برتر شانزدهم 
فوتبال ایران، تقریبا تیم های حاضر در مسابقات بازیکنان 
مورد نظرشان را جذب کردند و آماده حضور در مسابقات 
هستند. در این میان با توجه به تغییر سیستم اکثر تیم 
های فوتبال ایران به 1-۳-2-4 و استفاده از تک مهاجم 
در خط حمله سبب شده حداقل یک فوروارد گلزن 
جذب لیگ برتری ها شوند. در این میان می شود پیش 
بینی کرد که آقای گل لیگ آینده از بین کدام بازیکنان 
انتخاب می شود؛ هرچند که سابقه داشته بازیکنی غیر 
از مهاجمان عنوان آقای گلی را به دست آورد. در ادامه به 
برخی مهاجمان که شانس های اول آقای گل محسوب 

می شوند، اشاره شده است.
مهدی طارمی؛ جبران مافات

آقای گل فصل گذشته لیگ برتر فوتبال ایران، دوران 
پراسترسی را پشت سر می گذارد. طارمی پشیمان 
از عقد قرارداد با باشگاه ریزه اسپور ترکیه در آستانه 
بازگشت به پرسپولیس قرار گرفته و پس از توهین 
هایی که از هواداران ناراحت سرخپوش شنیده، انگیزه 
مضاعفی برای اثبات مجدد خود یافته است. مهاجم 
خوش استیل پرسپولیس اگر بتواند در لیگ شانزدهم 
برای تیمش بازی کند، قطعا یکی از شانس های اصلی 
آقای گلی است. او سال قبل با 16 گل زده عنوان اقای 
گلی را به دست آورد و حالا با توجه به افزایش رقبایش 
برای کسب این عنوان به نظر می رسد باید تعداد گلهای 

بیشتری را در کارنامه اش ثبت کند.
لوسیانو ادینیو؛ بمب اعتماد به نفس

وقتی با مهاجم برزیلی تراکتورسازی صحبت می 
کنید، اعتماد به نفس بالای او را متوجه می شوید. ادینیو 
که به واسطه سابقه چند ساله حضور در فوتبال ایران، 
کشور ما را خانه دومش می داند، دو سال قبل با 20 
گل با پیراهن تراکتورسازی به ثمر رساند و نشان داد از 
شم گلزنی بالایی برخوردار است. او حالا به تراکتورسازی 
برگشته است. خودش در مصاحبه هایی که انجام داده، 
از تکرار عنوان آقای گلی در لیگ شانزدهم سخن گفته 
است. ادینیو خوب می داند اگر کوچکترین لغزشی 
داشته باشد، فرزاد حاتمی جایش را در نوک پیکان حمله 
می گیرد و به همین خاطر سعی خواهد کرد پاسخ 

اعتماد هواداران پرشور تراکتورسازی را به خوبی بدهد.
لوسیانو پریرا؛ در اندیشه بازگشت

مهاجم برزیلی سابق فولاد هرچقدر در این تیم موفق 
ظاهر شد و برای کسب آقای گلی فقط چند گل کم 
آورد، سال گذشته با بدشانسی مواجه شد و نتوانست 
اول  سال  در  شیمبا  دهد.  انجام  زیادی  های  بازی 
حضورش در سپاهان هم عملکرد خوبی داشت و گل 
های زیادی زد اما در سال دوم به دلیل مشکلات مربوط 

به آی تی سی از هفته هجدهم در ترکیب سپاهان قرار 
گرفت. مهاجم برزیلی در نیم فصل دوم سال گذشته 7 
بازی)دو بازی در لیگ قهرمانان و 5 بازی در لیگ( برای 
سپاهان انجام داد و آماری فوق العاده به جای گذاشت. 
پریرا در این 7 بازی 5 گل به ثمر رساند تا شم گلزنی 
بالایش را به رخ بکشد. شیمبا با انگیزه های فراوان به 
گسترش فولاد پیوسته است. آبی پوشان تبریزی که تیم 
پرمهره ای به حساب می آیند، روی گلزنی های شیمبا 

حساب ویژه ای باز کرده اند.
رضا نوروزی؛ به یاد رکوردشکنی

تنها بازیکنی که در 15 دوره قبلی مسابقات لیگ برتر 
فوتبال ایران 24 بار دروازه حریفان را باز کرده است، 
رضا نوروزی نام دارد. مهاجمی که با استیل آذین به 
فوتبال ایران معرفی شد و در فولاد خوزستانی رکوردی 
استثنایی ثبت کرد. نوروزی که با 24 گل در لیگ دهم 
آقای گل شد، پس از چند فصل ناموفق که پارگی رباط 
صلیبی را نیز برایش به همراه داشت، حالا دوباره به 
جنوب کشور برگشته است. او به صنعت نفت ابادان رفته 
تا شاید آب و هوای خوزستان بتواند او را به روزهای اوج 
برگرداند. نوروزی که قبلا گفته بود رکورد خودش در امر 
گلزنی را ارتقا می دهد، هنوز موفق به این کار نشده و 

شاید لیگ شانزدهم فرصت مناسبی برای او باشد.
جلال رافخایی؛ اگر پنالتی بگیرند...

 جلال رافخایی تنها اقای گل تاریخ لیگ برتر است 

که 8 گل خود را از روی نقطه پنالتی به ثمر رسانده 
است. مهاجم باسابقه سابق ملوان که در لیگ دوازدهم با 
1۹ گل بهترین گلزن لقب گرفت، پس از سالها پیراهن 
تیم محبوب انزلی را از تن در آورد و در لیگ آینده 
برای ماشین سازی بازی خواهد کرد. رافخایی اگرچه در 
سال های اخیر آمار گلزنی اش به نیمی از دوره ای که 
اقای گل شد نیز نرسیده اما همواره مهره ای تاثیرگذار 
به حساب می آید. او امیدوار است با ماشین سازی به 
روزهای اوج برگردد و با این شرایط نمی توان از نام 
رافخایی به عنوان یکی از کاندیداهای کسب عنوان آقای 

گلی چشم پوشی کرد.
کاوه رضایی؛ امید اول منصوریان

روزی که باشگاه سایپا یک جوان را از تیم های پایه 
ملی به خدمت گرفت، کسی تصور نمی کرد او روزی 
یکی از بهترین فورواردهای فوتبال ایران لقب بگیرد. 
کاوه رضایی، مهاجم جدید تیم استقلال بعد از نمایش 
های درخشان در ذوب آهن، حالا به نظر می رسد باید 
نقش مهاجم نوک تیم منصوریان را بازی کند. خصوصا 
حالا که احتمال جدایی سجاد شهباززاده قوت گرفته، 
امید اول سرمربی آبی ها برای باز کردن دروازه حریفان 
رضایی است. او سال گذشته در لیگ برتر و جام حذفی 
6 بار برای ذوب آهن گلزنی کرد و دو گل هم در لیگ 
قهرمانان آسیا به ثمر رساند. رضایی بی تردید انگیزه های 
زیادی دارد تا با درخشش در استقلال، بتواند خودش 

را به یکی از مردان مورد اعتماد کی روش تبدیل کند.
حسن بیت سعید؛ تکرار موفقیت در سال دوم

استقلال  گذشته  فصل  قهرمانی  در  تردید  بدون 
خوزستان، حسن بیت سعید نقش غیرقابل انکاری 
داشت. مهاجم بی نام ونشان تیم سال گذشته عبدالله 
ویسی در اوایل فصل با آمار گلزنی فوق العاده توانست 
خودش را به عنوان یک مدعی آقای گلی نشان دهد 
اما در اواسط فصل اگرچه در گلهای استقلال خوزستان 
تاثیرگذاری زیادی داشت ولی در تب گلزنی اش فروکش 
کرد. بیت سعید در نهایت لیگ پانزدهم را با ۹ گل زده به 
پایان برد ولی باید این بازیکن را هم در بین کاندیداهای 

دریافت کفش طلای لیگ شانزدهم قرار دهیم.
مسعود حسن زاده؛ فرصتی برای نمایش 

استعداد
مسعود حسن زاده در داماش گیلان فوق العاده بود؛ او 
در ذوب آهن هم آمار خوبی داشت اما به علت حضور 
مهاجمانی مثل رضایی، رجب زاده و تبریزی کمتر مورد 
اعتماد گل محمدی واقع شد. با این حال آمار گلهای 
حسن زاده در فصل گذشته با کاوه رضایی برابری می 
کند. حسن زاده با جدایی از ذوب آهن امیدوار است با 
پیراهن سایپا بتواند به امید اول گلزنی تیم حسین فرکی 
تبدیل شود. حسن زاده قبلا نشان داده اگر به او اعتماد 
شود، مهاجم ذاتا گلزنی است و حالا باید از فرصت ایجاد 
شده در سایپا برای نمایش استعدادش نهایت استفاده 

را ببرد.
غلامرضا عنایتی؛ به دنبال جاودانگی

قدیمی ها می گویند دود از کنده بلند می شود. بیراه 
هم نگفته اند. وقتی مهاجمی مثل رضا عنایتی با 41 
سال سن در لیگ برتر فوتبال ایران حضور دارد و آمارش 
هم خوب است، باید به حرف گذشتگان اعتماد کنیم. 
بهترین گلزن تمام ادوار لیگ برتر فوتبال ایران، آخرین 
سال حضورش در فوتبال را در صبای قم سپری خواهد 
کرد. اگرچه تیم صبا تیم چندان قدرتمندی نیست اما 
عنایتی حتی اگر 41 سال سن هم داشته باشد، تلاش 
می کند تا فوتبالش را با خاطره ای خوب به پایان ببرد. 
آقای گل ۳ دوره لیگ برتر فوتبال امسال برای رسیدن 
به عدد 4 تلاشش را انجام می دهد تا شاید بتواند 

جاودانه شود.
آرش برهانی؛ احیا می شود؟

آرش برهانی، بهترین گلزن تاریخ باشگاه استقلال 
است. او پس از ۹ سال حضور در استقلال نتوانست 
در لیگ شانزدهم هم پیراهن این تیم را برتن کند و 
به تیمی پیوست که مربی اش در پاس او را به فوتبال 
معرفی کرده است. مجید جلالی پس از جذب برهانی 
گفته بود او را احیا می کند و حالا انگار آرش هم می 
خواهد به روزهای خوب برگردد. برهانی که در دو سال 
گذشته انتقادهای زیادی را تحمل کرده، با تیمی که 
مانند استقلال پرحاشیه نیست می خواهد برگردد. او 
انگیزه زیادی دارد و نمی توان از کنار نامش به عنوان 

یک کاندیدای آقای گلی عبور کرد.
مرتضی تبریزی؛ جایگزین خلف کاوه رضایی

تیم  گذشته  فصل  گل  آقای  می کنید  فکر  اگر 
ذوب آهن شانسی برای رسیدن به کفش طلا ندارد، 
اشتباه می کنید. با جدایی مسعود حسن زاده و کاوه 
رضایی، اگرچه جری بنگتسون هندوراسی نیز به ذوب 
آهن پیوسته اما امید اول یحیی گل محمدی برای 
گلزنی مرتضی تبریزی است. مهاجم بلند قامتی که سال 
گذشته در بسیاری از بازی ها دست سبزقبایان اصفهانی 
را گرفت. او با استیل خاص خودش توانسته در فوتبال 
ایران به یک چهره تبدیل شود و حالا یکی از شانس 

های آقای گلی به حساب می آید.
مهرداد محمدی؛ تک مهاجم اول ویسی

تیم جوان عبدالله ویسی برای لیگ شانزدهم، برای 
گل زدن نگاهش به ساق های پدیده فصل گذشته 
فوتبال ایران است. مهرداد محمدی مهاجم سرعتی سال 
قبل راه آهن اگرچه نتوانست مانع سقوط تیمش به لیگ 
دسته اول شود اما حالا در سپاهان انگیزه های زیادی 
دارد. بر خلاف سال گذشته که محمدی بیشتر در کناره 
های بازی می کرد، امسال تک مهاجم اول ویسی در 
سپاهان است. محمدی در تورنمنت بابل عملکرد خوبی 
داشت و شاید اگر اعتماد به نفس خودش را بالاتر ببرد، 
یکی از کاندیداهای آقای گلی لیگ بعد به حساب بیاید.

ورزشی دوشنبه بیست وهشتم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444051

در رده سنی 12 تا 14 سال

پومسه رو قم نایب قهرمان ایران شد
سیدعلی خیرخواه علوی  اظهار کرد: رقابت های پومسه قهرمانی کشور در سال 1۳۹5 در 
حالی برگزار شد و برترین های خود را شناخت که استان قم بار دیگر یک چهره  نوظهور 
در این رشته ورزشی معرفی یک عنوان ارزشمند دیگر کسب کرد تا یک ی از استان های 

موفق پومسه ایران نیز لقب بگیرد.
وی ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون تکواندو کشورمان، 
مسابقات پومسه قهرمانی ایران در بخش آقایان با حضور چهره های شاخص و مدعی از 
استان های مختلف در تهران برگزار شد و با شناخت پومسه روهای برتر رده های سنی 

مختلف در بخش انفرادی به کار خود پایان داد.
نایب رئیس هیأت تکواندو استان قم افزود: یازدهمین دوره رقابت های پومسه قهرمانی 
کشور همزمان با ششمین دوره رقابت های قهرمانی پومسه ویژه روسا، نایب رئیسان و دبیران 
هیات های تکواندو سراسر کشور و با عنوان گرامیداشت شهدای فاطمیون مدافع حرم به 

انجام رسید.
وی یاد آور شد: در شرایطی که سالن مهرانی مجموعه ورزشی هرندی به میزبانی هیأت 
تکواندو استان تهران میزبان برگزاری این مسابقات بود، ۳80 پومسه رو از 2۹ استان کشور 
با یکدیگر به رقابت پرداختند و برای تیم اعزامی هیأت تکواندو استان قم نیز 15 شرکت 

کننده در رده های سنی مختلف به میدان رفتند.
خیرخواه علوی بیان کرد: یازدهمین دوره مسابقات قهرمانی پومسه کشور در دو بخش 
انفرادی و تیمی برگزار شد و شرکت کنندگان در تلاش برای کسب عناوین برتر بخش 
انفرادی رده های سنی زیر 12 سال، 12 تا 14 سال، 15 تا 17 سال، 18 تا ۳0 سال، ۳1 تا 

40 سال، 41 تا 50 سال و 51 تا 60 سال، 61 سال به بالا رقابت کردند.
وی عنوان کرد: همچنین رقابت های بخش تیمی سه نفره در رده های سنی زیر 14 سال، 
15 تا 17 سال، 18 تا ۳0 سال و بالای ۳1 سال به انجام رسید و در بخش پومسه ابداعی 
نیز، مسابقات در رده های سنی زیر 14 سال، 15 تا 17 سال، 18 تا ۳0 سال و بالای ۳1 

سال برگزار شد.
نایب رئیس هیأت تکواندو استان قم ابراز کرد: نفرات برتر رده های سنی مختلف بخش 
انفرادی در حالی مشخص شدند که در رده سنی 12 تا 14 سال یک موفقیت ارزنده برای 
تیم اعزامی هیأت تکواندو استان قم به دست آمد و محمدرضا تمیمی یکی از استعدادهای 

این رشته توانست مقام نایب قهرمانی و نشان نقره ایران را برای قم به ارمغان بیاورد.
وی با بیان اینکه دو داور پومسه قم یعنی محبوب نصیروند و عبدالله بینایی نیز در بین 
داوران قضاوت کننده در مسابقات پومسه قهرمانی کشور حضور داشتند، در پایان یاد آور 
شد: در رده بندی نهایی رقابت های رده سنی 12 تا 14 سال سپهر عبدی از تیم تهران در 
جایگاه نخست ایستاد، محمدرضا تمیمی از تیم هیأت تکواندو قم به مقام دوم و عنوان 
نایب قهرمانی دست یافت و محمد صبوری مرخالی از گیلان به همراه رضا بابایی از اصفهان 

مشترکا سوم شدند.

دبیر هیأت تیراندازی با کمان استان قم خبر داد

معرفی برترین های ریکرو و کامپوند
 تیراندازی با کمان قم

احمد فتحی اظهار کرد: بر اساس فراخوانی که کمیته برگزاری مسابقات هیأت تیراندازی 
با کمان استان قم انجام داده بود، استقبال خوبی از رقابت های تیراندازی با کمان قهرمانی 

قم انجام شد و شاهد رقابتی نزدیک و جذاب بین شرکت کنندگان بودیم.
وی ادامه داد: کمانداران شرکت کننده در این دوره از مسابقات در هر دو بخش آقایان 
و بانوان با یکدیگر به رقابت پرداختند، در حالی که رقابت ها در دو رشته ریکرو و کامپوند 
برنامه ریزی و برگزار شد و علاقمندان به تیراندازی با کمان نیز از نزدیک شاهد مسابقات 

بودند.
دبیر هیأت تیراندازی با کمان استان قم بیان کرد: این دوره از رقابت ها در مسافت ۳0 
متر هر دو رشته ریکرو و کامپوند به میزبانی سایت تیراندازی با کمان در مجموعه ورزشی 
شهدای 15 خرداد قم برگزار شد و در پایان با اهداء جوایز ارزنده، حکم و مدال از برترین ها 

تقدیر به عمل آمد.
وی در ادامه به برترین های این دوره از مسابقات اشاره و ابراز کرد: در پایان رقابت های 
رشته ریکرو بخش آقایان مهدی عزیزی با عملکردی بهتر نسبت به دیگر رقبا در جایگاه 
نخست ایستاد و عنوان قهرمانی را به خود اختصاص داد، ضمن اینکه رضا مصباحی موفق 

به کسب مقام نایب قهرمانی شد و احمد فهیمی به مقام سوم دست یافت.
فتحی به حضور با انگیزه بانوان کماندار در رقابت های تیراندازی با کمان قهرمانی قم 
نیز اشاره کرد و افزود: در رشته ریکرو بانوان الهام کلامیان از چهره های با تجربه این 
رشته مقام نخست را به خود اختصاص داد و بر سکوی قهرمانی این دوره از مسابقات 

جای گرفت.
دبیر هیأت تیراندازی با کمان استان قم عنوان کرد: در پایان مسابقات رشته کامپوند نیز 
دیگر چهره با سابقه و با تجربه تیروکمان قم یعنی ربابه شاه مرادی به مقام نخست و عنوان 
قهرمانی دست یافت، ضمن اینکه رضا ده پرور مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی را از آن خود 

کرد و محمدحسین صادقی سوم شد.
وی یاد آور شد: خوشبختانه تیراندازی با کمان قم ظرفیت بسیار خوبی دارد و با توجه 
به حمایت ارزنده ای که اداره کل ورزش و جوانان از استان قم از این رشته انجام داده 
و سالن تیراندازی با کمان مجموعه ورزشی شهدای 15 خرداد را در اختیار این رشته 
قرار داده است، به خوبی می توان برنامه های متنوع آموزشی و تمرینی این رشته را 

برنامه ریزی و برگزار کرد.
فتحی در پایان اظهار کرد: برگزاری رقابت های استانی این فرصت را به مجموعه هیأت 
تیراندازی با کمان و مربیان ما در هر دو بخش آقایان و بانوان می دهد که به خوبی شرایط 
کمانداران را در حالت مسابقه ارزیابی کنند و به هنگام اعزام به رقابت های تیراندازی با کمان 

قهرمانی کشور بهترین ها در ترکیب تیم قم قرار بگیرند.

رئیس هیأت تیراندازی با کمان استان قم:

مدال نقره جوانان کشور به کماندار قم رسید

سیدمهدی حیدرآبادی اظهار کرد: چهره های مستعد و آینده دار استان های مختلف در 
مسابقات تیراندازی با کمان قهرمانی رده سنی جوانان کشور حضور یافته بودند و این 

رقابت ها به دلیل اینکه جنبه انتخابی تیم ملی را داشت از کیفیت بالایی برخوردار بود.
وی با اشاره به اینکه کماندار آینده دار قم در این رقابت ها بر سکوی نایب قهرمانی کشور 
جای گرفت، اضافه کرد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون تیراندازی با 
کمان کشورمان، به منظور انتخاب برترین کمانداران رده های سنی نوجوانان و جوانان ایران، 

یک دوره مسابقات آزاد کشوری برگزار شد.
رئیس هیأت تیراندازی با کمان استان قم اضافه کرد: این رقابت ها علاوه بر تلاشی که برای 
کسب مقام های اول تا سوم بین کمانداران موجب بالا رفتن کیفیت رقابت ها شده بود، به 
سبب اینکه جنبه انتخابی تیم های ملی نوجوانان و جوانان را داشت جذاب و تماشایی بود.

وی با بیان اینکه رقابت های تیراندازی با کمان دو رده سنی نوجوانان و جوانان آزاد ایران و 
انتخابی تیم ملی به میزبانی سایت فدراسیون تیراندازی با کمان به انجام رسید، عنوان کرد: 
شرکت کنندگان در تلاش برای کسب عناوین برتر دو رشته ریکرو و کامپوند هر دو بخش 

پسران و دختران نوجوان و جوان با یکدیگر به رقابت پرداختند.
حیدرآبادی ابراز کرد: داشتن کارت عضویت فدراسیون و کارت بیمه ورزشی برای 
تمامی کمانداران شرکت کننده الزامی بود و در رده سنی نوجوانان، متولدین دوازدهم 
دی ماه سال 1۳7۹ تا دوازدهم اسفند ماه سال 1۳82 امکان حضور در این دوره از 

مسابقات را داشتند.
وی خاطرنشان کرد: همچنین در رده سنی جوانان تنها متولدین اول دی ماه سال 1۳76 
تا یازدهم دی ماه سال 1۳7۹ مجاز به حضور در رقابت  های آزاد تیراندازی با کمان رده 
سنی جوانان ایران بودند و خوشبختانه در همین رده سنی رضا ده پرور کماندار آینده دار 
قم با شایستگی بر سکوی دوم ایستاد و عنوان نایب قهرمانی ایران در رشته کامپوند را به 

ارمغان آورد.
رئیس هیأت تیراندازی با کمان استان قم افزود: مسابقات آزاد قهرمانی کشور و انتخابی 
تیم ملی با عنوان یادواره شهید مدافع حرم مهدی عسگری در دو رده سنی جوانان و 
نوجوانان هر دو بخش دختران و پسران با حضور 120 کماندار از 21 استان در سایت 

تخصصی تیراندازی با کمان مجموعه ورزشگاه آزادی تهران برگزار شد.
وی در پایان اظهار کرد: در رده بندی نهایی رقابت های رشته کامپوند مسابقات آزاد انتخابی 
تیم ملی جوانان تیراندازی با کمان ایران، فردین کلانتری از تیم هیأت زنجان قهرمان 
شد، رضا ده پرور از تیم هیأت قم عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد و دانیال حیدرزاده از 

چهارمحال و بختیاری به همراه عرفان ناصر از تهران مشترکا سوم شدند.

علی اکبر طاهری:

حضور در ترکیه با مفاد توافق طارمی و 
پرسپولیس همخوانی نداشت

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: به جای به راه انداختن هیاهو، تا حد امکان در سکوت 
کارها را پیش می بریم. در پرونده مهدی طارمی هم عملکردی اینگونه داشتیم.

 علی اکبر طاهری در رابطه با بازگشت مهدی طارمی به پرسپولیس گفت: باشگاه 
پرسپولیس برخلاف بعضی مسائل که گهگاه از روی کم اطلاعی مطرح می شود اقدامات 
خود برای فصل جدید را قبل از هر باشگاهی آغاز کرد. در همین راستا با توجه به مشکلاتی 
که همواره در سال های گذشته وجود داشت، در اولین اقدام نسبت به روشن کردن وضعیت 

کادر فنی و توافق و تمدید قرارداد اقدام کردیم.
وی افزود: در خصوص حوزه بازیکنان هم چنین رویه ای داشتیم و یکی از بازیکنانی که 
درباره وی صحبت زیادی مطرح می شد، مهدی طارمی بود و حتی قبل از اینکه فصل 
پایان یابد، بی سر و صدا برای تمدید قرارداد این بازیکن اقدام شد. البته طبیعی است که 
فوتبالیست ها در جستجوی پیشرفت به دنبال حضور در فوتبال اروپا هستند که طارمی هم 

از این قاعده مستثنی نبود.
با توجه به  طاهری در ادامه گفت: توافق با طارمی در شرایطی صورت گرفت که 
پیشنهادهای مطرح  شده برای او، هیچکس انتظار نداشت باشگاه، طارمی را برای فصل بعد 
حفظ کند. با توجه به توافق هایی هم که صورت گرفته بود، حضور وی در ترکیه چندان با 

مفاد توافق همخوانی نداشت و طارمی هم متقاعد شد که چنین است.
سرپرست باشگاه در ارتباط با اینکه پیش از این، بحث وجود چنین توافقی مطرح نشده 
بود، ادامه داد: همانطور که گفتم حضور آقای طارمی در ترکیه با آن توافقی که داشتیم 
همخوانی نداشت ولی ما دنبال هیاهو و رسانه ای کردن موضوع نبودیم. کمااینکه رفتار 
باشگاه در بسیاری موارد هم اینگونه بوده است. در بسیاری از پرونده های بین المللی هم 
تا وقتی نتیجه نهایی به دست نمی آمد، مسائل اعلام نمی شد و این موضوع تازگی ندارد. 
ضمن آنکه شأن باشگاه باید حفظ می شد. از سوی دیگر هواداران که سرمایه های اصلی 
باشگاه هستند نیز ناراحت و مکدر بودند و این برای باشگاه قابل قبول نبود. آقای طارمی 
هم متوجه مسائل شد و به دنبال جبران بود تا اینکه خوشبختانه شنبه شب کار تمام 

شد و او بازگشت.
 طاهری در ارتباط با اینکه آیا همانطور که پیش از این تاکید شد، شأن و جایگاه 
پرسپولیس حفظ شده است خاطرنشان کرد: فکر می کنم تعامل صورت گرفته و نوع کار 
موید همین مساله است. در هیأت مدیره هم روی این مساله تاکید وجود داشت و بزرگانی 
چون آقایان جعفر کاشانی و حمیدرضا گرشاسبی هم در اظهارنظرهایشان روی این مساله 
تاکید داشتند. در نهایت همه چیز به شکلی پیش رفت که شأن پرسپولیس و ارزش هایی 

که با هواداران ایجاد شده است حفظ شود.
سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره ادامه بحث های حقوقی و اقدامات احتمالی باشگاه 
ترکیه ای برای دریافت خسارت تصریح کرد: اگر جریمه ای در کار باشد قطعا باشگاه تعهدی 
نسبت به پرداخت آن ندارد چون پرسپولیس در این ارتباط قصوری نداشته است. خود 
بازیکن با این شرایط روبرو خواهد بود ولی قطعا باشگاه پرسپولیس تمام تلاش خود را برای 

حمایت به کار می گیرد تا کمترین آسیب به بازیکن وارد شود.
وی همچنین درباره ارزیابی خود از روند نقل و انتقالات افزود: در هر تیمی سرمربی و کادر 
فنی نقطه نظرات و سیاست های خاص خود را دارند. آنچه مسلم است اینکه در پرسپولیس 
تعامل بسیار خوبی بین مدیریت باشگاه با آقای برانکو برقرار است. چه در رفتن و چه در 
آمدن و ماندن بازیکنان، نظر ایشان ملاک قرار می گیرد. حالا اگر گاهی موارد یا گزینه هایی 
در سایت ها مطرح می شود، ما نمی توانیم پاسخگو باشیم. هواداران اگر می خواهند در مورد 
خبری مطمئن باشند و بدانند هیچ شائبه ای وجود ندارد، آن را از سایت باشگاه دریافت 
کنند. گاهی شرایط اینگونه است که یک خبرهایی منتشر می شود که مورد تائید باشگاه 

نیست، بعد بر اساس همان ها پرسپولیس را تحلیل و بازخواست می کنند.
طاهری درباره برنامه باشگاه برای تکمیل کادر فنی و طرح نام هایی در این ارتباط 
اظهار داشت: متاسفانه در این مواقع نام هایی مطرح می شود و بعد می خواهند آن را 
تائید یا رد کنیم. ما اگر رد کنیم یک جورهایی باعث ناراحتی می شود و حالت خوبی 
ندارد. همه این افراد محترم و چهره های قابلی هستند. طبعا در این باره نیز در نهایت در 
جمع بندی با آقای برانکو نفر مورد نظر انتخاب می شود ولی چه در مساله جذب بازیکن 
و چه در موضوع انتخاب مربی، انتخاب یک نفر خدای ناکرده به معنای رد کفایت دیگر 

نفرات نیست.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در مورد شرایط تیم »ب« نیز گفت: متاسفانه در روزهای 
گذشته در بعضی رسانه ها از جمله در رادیو مسائلی در این ارتباط مطرح شد که تا حد 
زیادی ناشی از کمی اطلاعات بود. ما بحث تشکیل تیم »ب« را با توجه به یکسری راهکارها 
که در کشورهای اروپایی انجام می شود دنبال کردیم. هدف استعدادیابی بود و اینکه تیمی 
داشته باشیم تا از آن برای کمک به تیم اصلی استفاده کنیم. اگر بازیکنی مصدوم بود در 
آنجا تمریناتش را دنبال کند تا بازیکن را از آنجا به تیم اصلی بیاوریم اما در ایران چنین 
امکانی وجود ندارد. با هیأت فوتبال تهران هم صحبت کردیم. بر همین اساس هم تصمیم 
گرفته شد که از بازیکنان یا در رده های پایه باشگاه استفاده شود یا اینکه به دیگر تیم های 

بزرگسالان معرفی شوند.
طاهری که با سایت باشگاه پرسپولیس گفتگو می کرد، در پایان درباره رامین رضائیان و 
مسائلی که در این ارتباط مطرح می شود، خاطرنشان کرد: موضوع رامین رضائیان با آنچه 
در مورد طارمی مطرح بود فرق می کند. در قرارداد او بندهای مختلفی وجود دارد که به 
آن استناد می کنیم که انتظار داریم مورد توجه قرار بگیرد. از جمله این بندها باید به این 
بند اشاره کنیم که در صورت بروز اختلاف نظر در مورد هر بند قرارداد، داور بین دو طرف 
کمیته انضباطی خود باشگاه تعیین شده است و این موضوع اصلا نباید به مرحله کمیته 
انضباطی فدراسیون می رسید. باشگاه قطعا در حال پیگیری این موضوع است و تا انتها این 

مساله را دنبال می کنیم.

 نامزدهای کفش طلا در لیگ شانزدهم

جدالآقایگلها؛خونبهپامیشود!

رسول خادم:

 امید زیادی به کشتی گیران برای درخشش در المپیک دارم

بلاتکلیفی نام باشگاه لیگ برتری

سیاه جامگان یا "مشهد" غیرقانونی؟

رییس فدارسیون کشتی گفت: نفرات حاضر در تیم ملی 
کشتی فرنگی و همچنین با تجربه های تیم ملی کشتی آزاد 
از آن جهت که شناخته شده هستند کار بسیار دشواری در 

رقابت های المپیک پیش رو دارند.
رسول خادم در حاشیه تمرین آزادکاران  المپیکی ایران در 
خصوص آخرین شرایط کشتی گیران تیم  ملی برای رقابت های  
المپیک، اظهار کرد: آخرین تمرینات سنگین را در سیستم 
سرعتی پشت سر می گذاریم و این اردو و اردوی بعد به همین 
تا آغاز رقابت های   از آن  ادامه خواهد داشت و پس  شکل 
المپیک وارد بحث ریکاوری خواهیم شد. تمرینات سنگین و 
بسیار خوبی را در طی چند ماه گذشته برگزار کردیم و از آبان 
ماه نیز وارد تمرینات استقامتی شدیم که در خلال آن در 
رقابت های جام جهانی نیز حضور پیدا کردیم اما در ادامه با 
توجه به برنامه ریزی کادرفنی تمرینات سرعتی در دستور کار 
قرار گرفت. سرمربی تیم  ملی کشتی آزاد در ادامه با تمجید از 
انگیزه بالای 6  المپیکی ایران برای کسب نتیجه در رقابت های  
المپیک، خاطر نشان کرد: تحمل، تسلیم ناپذیری و انگیزه 
بسیار زیادی در آزادکاران تیم  ملی وجود دارد و امیدوارم که با 

دعای خیر مردم بهترین نتایج را کسب کنیم.
وی درباره ترکیب کشتی فرنگی همانند  المپیک لندن و 
این که چرا در این تیم مانند کشتی آزاد نفرات جوان حضور 

ندارند، گفت: کشتی فرنگی از نفرات با تجربه ای بهره می برد 
که یک امتیاز محسوب می شود. البته آنها کار سختی خواهند 
داشت چرا که در دنیا شناخته شده هستند و حتما دشواری را 
برای کسب افتخار خواهند داشت. در کشتی آزاد هم ترکیبی 
از جوانان و با تجربه ها حضور دارند که  با تجربه های ما نیز 
مانند کشتی گیران فرنگی کار شناخته شده ای هستند و کار 
دشواری پیش رو دارند. از سوی دیگر رشد و انگیزه ای که در 
جوانان دیدم امکان درخشش آنها در  المپیک وجود دارد و 

بسیار به این موضوع امیدوار هستم.
رییس فدراسیون کشتی اضافه  کرد: جوانان حاضر در اردوی 
تیم  ملی سختی های زیادی را متحمل شده اند و با انگیزه بسیار 
بالا تمریناتشان را پشت سر گذاشتند و به همین دلیل امید 

زیادی به جوانان آزادکار برای خلق شگفتی در  المپیک دارم.
سرمربی تیم  ملی کشتی آزاد در ادامه درباره اظهار نظر 
سرپرست کاروان ایران در رقابت های  المپیک که گفته است 
به خاطر اهمیت کشتی نهایت همکاری را با حضور کامل کادر 
مدیریتی، فنی و پزشکی کشتی در رقابت های  المپیک داشته 
ایم، خاطر نشان کرد: جا دارد از سرپرست کاروان تشکر کنم  
که نهایت همکاری را با تیم های ملی کشتی داشتند. ما هم 
سعی کردیم با تیم های کامل فنی، مدیریتی و پزشکی در  
المپیک حاضر شویم چرا که کار بسیار سنگینی را پیش رو 

داریم و ضرورت ریکاوری در زمان محدود کشتی ها ایجاب 
می کند که با  حداکثر توان در این رقابت ها حاضر شویم تا 

ان شاء الله به بهترین شکل کار خود را انجام دهیم.
خادم در ادامه درباره استعفای علیرضا رضایی نیز عنوان کرد: 
رضایی همیشه تا حدی به جمع ما نزدیک بوده  که مانند برادر 
کادرفنی و پرسنل فدراسیون کشتی بوده است و هیچ وقت از 

فدراسیون جدا نمی شود.
 رییس فدراسیون کشتی درباره آخرین وضعیت رضا یزدانی 
نیز، خاطر نشان کرد: او پس از مصدومیتی که داشت طی 
هفته های گذشته تمرینات خود را ادامه  داد و 20 تا 25 روز 
وقت دارد که مهیای حضور در  المپیک شود و روند رو به 
رشدی را طی کند. ما تا حد امکان و تا جایی که امکان دارد 
سعی می کنیم او را آماده حضور در  المپیک کنیم و ارزیابی 
مناسبی از او داشته باشیم. اگر یزدانی بتواند به شرایط نسبی 
برای حضور در  المپیک برسد گزینه اصلی ما خواهد بود در 
غیراین صورت امیر محمدی  که او نیز تمرینات خوبی را پشت 

سر گذاشته است عازم  المپیک خواهد شد. 
او در ادامه با اشاره به این که بحث رفع نقایص در اولویت 
کادرفنی تیم  ملی بوده است، اضافه  کرد: مدتهاست که نقاط 
ضعف و قوت آزادکاران را در تمرینات به آنها گوشزد می کنیم 
و از آبان ماه کار روی مسائل فنی را آغاز کرده ایم.  هر چه به 
رقابت های  المپیک نزدیک می شویم این روند جدی تر دنبال 
خواهد شد. امیدوارم که نقایض  کشتی گیران آزادکار برای 
حضور در  المپیک به حداقل ممکن برسد.  سرمربی تیم  ملی 
کشتی آزاد در پاسخ به این پرسش  ایسنا درباره پیش بینی از 
نحوه نتیجه گیری آزادکاران تیم  ملی در رقابت های  المپیک 
، خاطر نشان کرد: نمی توان پیش بینی کرد، ولی واقعیت این 
است که هم جوانان و هم با تجربه های ما از  مدعیان درجه 
یک در  المپیک محسوب می شوند و ما با چنین نگاهی نسبت 
به آنها کار را دنبال می کنیم. خودشان هم با چنین انگیزه ای 
تمریناتشان را پشت سر می گذارند. شرایط روانی، انسجام 
تیمی و اعتماد به نفس در کشتی گیران در وضعیت بسیار 
خوبی است و حضور جوانان با تجربه در کنار هم تلفیق بسیار 
خوبی را تشکیل داده است که همه کشتی گیران همدیگر را 
به خوبی حمایت می کنند.  خادم درباره وضعیت  تیم  ملی 
کشتی فرنگی پس از اعلام 6 فرنگی کار ایران برای حضور 
در  المپیک نیز، تصریح کرد: شورای فنی کشتی فرنگی کار 
مدبرانه و ارزنده ای را در این دوره حساس انجام داد و فکر 
می کنم که این حرکت ارزشمند در یاد جامعه کشتی خواهد 
ماند. بنا نیز تمام زحمات خود را کشیده است و ترکیبی از 
کشتی گیرانی که به آنها اعتقاد دارد را برای حضور در  المپیک 
انتخاب کرده است که امیدوارم نتایج زحمات خود را در 

بهترین شکل ببیند.

مدیرکل ورزش و جوانان خراسان رضوی گفت: هنوز پرونده باشگاه سیاه جامگان برای کسب 
مجوز کمیسیون ماده پنج از فصل گذشته در اداره تربیت بدنی مشهد باقی مانده و پیشرفتی 

نداشته است.
کوروش صبوریان  در خصوص نامه مدیرعامل باشگاه سیاه جامگان مبنی بر تغییر نام باشگاه 
به "مشهد" عنوان کرد: سیاه جامگان از فصل گذشته جهت اخذ مجوز پرونده ای تشکیل داده 
که به دلیل ناقص بودن مدارک در اداره تربیت بدنی مشهد باقی مانده است و چندین بار با این 
باشگاه مکاتبه داشتیم تا مدارک خود را برای پیگیری مجوز کامل کنند اما مراجعه ای نداشتند.

رئیس کمیسیون ماده پنج اداره کل ورزش و جوانان خراسان رضوی ادامه داد: امسال برای 
تغییر نام باشگاه اگر می خواهند همان پرونده را پیگیری کنند باید مدارک کامل شود و نامه 
تغییر نام نیز به پرونده اضافه شود. در کنار آن نیز باید در اداره ثبت شرکت ها نام شرکتی که با 
عنوان سیاه جامگان ابومسلم ثبت شده و براساس آن باشگاه تشکیل شده نیز تغییر نام دهد تا 

اساس نامه آن هم عوض شود.
صبوریان تصریح کرد: در صورت انجام این امور پرونده از اداره مشهد جهت بررسی و ارائه 
مجوز کمیسیون ماده پنج به دست ما می رسد. ولی نامه ای که عباسی مدیرعامل باشگاه به ما 
زده است هیچ نقش و تاثیری نداشته و باید برای کسب مجوز این مسیر را پیگیری کنند و این 

در حالی است که بارها این موضوع را به مدیران باشگاه توضیح داده ایم.
مدیرکل ورزش و جوانان خراسان رضوی یادآور شد: البته باز هم مشخص نخواهد بود که پس 

از بررسی ها با تغییر نام باشگاه موافقت می شود یا خیر.
وی با اشاره به اینکه باشگاه سیاه جامگان در فصل گذشته نیز مجوز کمیسیون ماده پنج 
نداشت تصریح کرد: این تیم هنوز هم مجوز ندارد، به رغم اینکه وزارت ورزش از سازمان لیگ 
خواسته بود بر روی این موضوع تاکید داشته باشند اما شاهد حضور تیم های زیادی بدون مجوز 

در لیگ هستیم.
وی در خصوص تیم پدیده نیز گفت: پدیده خراسان دارای مجوز کمیسیون ماده پنج بوده 

اما فکر می کنم تاریخ انقضاء آن رسیده باشد و در این صورت باید جهت تمدید اقدام کنند.

به گزارش ایسنا، تیم سیاه جامگان خراسان فصل گذشته نخستین سال حضور خود در لیگ 
برتر را با همین نام پشت سر گذاشت اما این نام با انتقادات جدی امام جمعه شهر مشهد همراه 
بود که این موضوع مدیران باشگاه را بر آن داشت تا نام باشگاه را به "مشهد" تغییر دهند اما 
این تغییر رسمی و قانونی نشد و تاکنون جایی به ثبت نرسیده است به طوری که سازمان لیگ 
فوتبال نیز در قرعه کشی فصل جدید لیگ برتر، این تیم را با نام "سیاه جامگان" در جدول 

خود قرار داد.
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شرکت فورد طی یک اقدام بی سابقه از همکاری رباتها و انسانها در خط مونتاژ خود در کلن 
استفاده کرد.

 اگر از ربات ها در روش های درست استفاده شود، آنها پتانسیل این را دارند که زندگی را 
برای انسان ها بسیار ساده تر کنند.

برای شروع، این شرکت از ربات های جدید خود برای بلند کردن قسمتهای سنگین ماشین 
استفاده کرد. کارگران کارخانه دیگر مجبور نیستند اجسام سنگین را به تنهایی بلند کنند و 

تمام این کار را تنها با فشردن یک دکمه انجام می دهند.
این ربات ها طوری برنامه ریزی شده اند که در هنگام کار با انسان ها محافظه کارانه عمل کرده 
و به آنها آسیبی نرسانند. اگر دست یا انگشت یک کارگر در مسیر حرکت یک ربات قرار گیرد، 
سنسورها این سد را شناسایی کرده و دستگاه برای محافظت از آن کارگر متوقف خواهد شد.

سیستم حس و توقف کمپانی فورد یکی از سیستم هایی است که برای کاهش خطرات 
همکاری انسان و ربات توسعه یافته است.

مقامات این کمپانی در گام بعدی خود به بررسی عملکرد این همکاری پرداخته و به دنبال 
کارهای دیگری خواهند بود که می شود با تعامل انسانها و رباتها آنها را به سرانجام رساند.

کشف منشا آلزایمر با فناوری تصویربرداری جدید

ساخت باغچه در زیر دریا

حذف باکتری و قارچ در تاریکی مطلق با »کاشی و سرامیک های آنتی باکتریال« 
پژوهشگران کشور با استفاده از فناوری نانو کاشی و سرامیک 
آنتی باکتریالی تولید کردند که با حذف اشعه ماورای بنفش 
خاصیت  دارای  مطلق  تاریکی  در  حتی  و  دایمی  طور  به 
میکروب کشی است که این امر موجب افزایش سطح بهداشتی 

مراکز درمانی خواهد شد.
مهران سیدمعصومی مجری طرح با اشاره به تولید کاشی 
و سرامیک های آنتی باکتریال، گفت: این محصولات دارای 
پایداری شیمیایی بوده و به همین دلیل به طور گسترده ای در 
محیط های مختلف مانند منازل، بیمارستان ها و مراکز درمانی 

قابل استفاده هستند.
با بیان این که کاشی  و سرامیک ها به خودی خود  وی 
دارای خاصیت آنتی باکتریال نیستند، ادامه داد: از این رو 
محیط های  در  به خصوص  و  راحتی  به  میکروارگانیسم ها 
مرطوب بر روی سطح آن ها تکثیر می شوند. حضور و تکثیر 
میکروارگانیسم ها روی سطح کاشی سلامت انسان را به خطر 

می اندازد.
معصومی اضافه کرد: در این راستا با استفاده از ذرات نانو 
کامپوزیتی سازگار با محیط زیست کاشی و سرامیک های آنتی 
باکتریالی تولید کردیم که دارای خاصیت میکروب کشی قوی 

هستند و می توانند جایگزین مواد ضد عفونی کننده شوند.
وی با تاکید بر این که ذرات نانو کامپوزیت استفاده شده در 
این کاشی تا 650 نوع باکتری را از بین می برد، خاطر نشان کرد: 
ذرات نانوکامپوزیت و یون های فلزی در لعاب کاشی نشانده شده 
است و زمانی که باکتری ها و میکروارگانیسم ها بر روی سطح 
کاشی قرار می گیرند، عملکرد آنها از لحاظ  رشد و بازتولید، 

غیر فعال می شود.

مجری طرح با بیان این که این نانوذرات با لعاب کاشی به 
عنوان افزودنی مخلوط می شد، اظهار کرد: فلز کپسوله شده 
توسط مواد مختلف، دارای  پایداری شیمیایی مناسب بوده و 
یون فلزی را در طولانی مدت آزاد می کند که باعث می شود 
کاشی از خود خاصیت آنتی باکتریال دائمی به میزان ۹۹.۹۹ 

درصد نشان دهد.
به گفته وی، خاصیت آنتی باکتریال این کاشی و سرامیک 
دائمی است و حتی در تاریکی مطلق و بدون نیاز به تابش 
اشعه ماورای بنفش بصورت خودکار و مستمر خاصیت میکروب 

کشی خود را حفظ می کند.
معصومی در این باره توضیح داد: کاشی و سرامیک های آنتی 
باکتریالی که در کشورهای اروپایی تولید می شود، باید اشعه 
ماورای بنفش به آن تابانده شود تا خاصیت میکروب کشی آن 
فعال شود؛ ولی در این پروژه تحقیقاتی با حذف اشعه UV، این 

محصول می تواند در تاریکی مطلق نیز عمل می کند.
این محقق از تولید انبوه این محصول و کاربردی شدن آن 
خبر داد و یادآور شد: استفاده از این محصول در مراکز درمانی 
و بیمارستان علاوه بر افزایش سطح ایمنی، موجب کاهش 

هزینه های بیمارستانی و درمانی خواهد شد.
وی اضافه کرد: علاوه بر آن نصب این محصول در استخرها، 
استفاده از مواد شیمیایی و ضد عفونی کننده را به حداقل 
می رساند؛ چراکه آب در طولانی مدت به صورت تصفیه شده و 

استریل باقی می ماند.
این محقق، توقف رشد باکتری ها و قارچ ها، مقاوم به سایش 
و خوردگی، مقاوم در برابر باکتری های گرم مثبت و گرم منفی، 
مقاوم به مواد شوینده، عدم تغییر در میکرو ارگانیسم ها و کم 
بودن حساسیت و اثرات جانبی را از دیگر مزایای کاشی های 

آنتی باکتریال تولید شده ذکر کرد.

گاوهای شادتر شیر بهتری می دهند
محققان دانشگاه ویسکانسین- مدیسون در تحقیقات خود دریافتند میزان خوشحالی گاوها 

در مغذی تر شدن شیر آن ها و همچنین با افزایش میزان کلسیم مرتبط است.
محققان نشان دادند که تزریق روزانه یک ماده شیمیایی طبیعی مرتبط با احساس شادی، 

باعث افزایش سطوح کلسیم در شیر گاوهایی شد که به تازگی زایمان کرده بودند.
این یافته ها که در مجله" Endocrinology" منتشر شده، می تواند به درک بهتری از 

چگونگی ارتقای سلامت گاوها و دسترسی به شیر بهتر منجر شود.
تقاضا برای شیر غنی از کلسیم بسیار بالا است و محصولات لبنی مانند شیر، پنیر و ماست 

از جمله منابع این ماده معدنی هستند.
به گفته محققان، تعداد زیادی از این حیوانات به هیپوکلسمی دچار هستند که در اثر آن، 

سطح کلسیم شیر این گاوها پائین تر است.
آن ها پتانسیل ماده سروتونین را که با حس شادمانی مرتبط است، برای افزایش سطح 

کلسیم در شیر و خون گاوهای شیری بررسی کردند.
این محققان یک ماده شیمیایی را که به سروتونین تبدیل می شد، به 24 گاو شیری در 
آستانه زایمان تزریق کردند. نیمی از این گاوها از نوع جرسی و نیمی دیگر هولشتاین بودند 
که دو نمونه از رایجترین گونه ها محصوب می شوند. سطوح کلسیم در شیر و جریان خون این 

حیوانات در طول آزمایش بررسی شد.
اگرچه سروتونین وضعیت کلی کلسیم را در هر دو گونه ارتقا داد، اما این نتیجه در دو مسیر 
متفاوت رخ داد. گاوهای هولشتاین پس از تزریق از سطوح کلسیم بالا در خون و میزان کمتر 
در شیر برخوردار شدند اما عکس این قضیه در گاوهای جرسی اتفاق افتاد و سطوح بالاتر 
کلسیم در روز سی ام شیردهی بطور چشمگیری مشهود بود که نشان دهنده نقش سروتونین 

در حفظ سطح در طول شیردهی است.

انسانها و رباتها همکار می شوند

هر سال تحقیقات جدیدی در زمینه اختلال ناتوان کننده 
مغز موسوم به بیماری آلزایمر در مجلات علمی منتشر 
می شود، اما هنوز دانشمندان نتوانسته اند علل قطعی این 

بیماری را درک کنند.
 iDISCO اکنون فناوری تصویربرداری جدید و انقلابی
توسعه  و  بیماری  این  دلایل  از  را  بهتری  درک  می تواند 

درمان های موثرتر نوید دهد.
در  راکفلر  دانشگاه  دانشمندان  توسط  که  فناوری  این 
نیویورک ساخته شده، به متخصصان کمک می کند تا تصویر 
سه بعدی را از پروتئینی که ممکن است باعث این اختلال 

ویرانگر مغزی باشد، ایجاد کنند.
آمار موسسات ملی بهداشت در آمریکا نشان داده که بیش 
از پنج میلیون آمریکایی به آلزایمر مبتلا هستند. این اختلال 
یادآوری  تفکر،  توانایی  زوال عقل است که  نوعی  عصبی 
خاطرات و برخی عملکردهای مغز را در مبتلایان از بین 

می برد.
تحقیقات پیشین نشان داده که ایجاد پروتئین بتا آمیلوئید 
با پیشرفت آلزایمر مرتبط است. البته هنوز مشخص نیست که 

چرا این پلاک در درجه اول در مغز انباشته می شود.
جمع آوری تصاویر بتا آمیلوئید میسر نیست؛ زیرا باید 
قطعات نازکی از ماده مغز را در اختیار داشت و آن ها را در زیر 

میکروسکوپ مشاهده کرد.
به گفته دانشمندان، این روش بررسی دوبعدی پروتئین 
مذکور بسیار محدود است. اما رویکرد جدید توانسته این 

تصاویر را بصورت سه بعدی نمایش دهد.
در گذشته دانشمندان باید بخش های کوچکی از مغز را 
برداشته و بصورت لایه لایه کنار هم قرار می دادند تا یک 

تصویر سه بعدی ایجاد کنند؛ اما این کار بسیار زمانبر بود.
محققان با همکاری موسسه فیشر ابزار iDISCO را تولید 
کردند که فناوری ها و روش های میکروسکوپی گوناگونی را 

برای مشاهده یک نمونه در شکل سه بعدی با هم ترکیب 
کرده است.

یا  موش  مغز  شستشوی  با  تصویربرداری  فناوری  این 
بخش هایی از مغز انسان با محلول های پیچیده کار می کند. 

این امر باعث شفاف شدن چربی مغز می شود.
محققان سپس از میکروسکوپ های پیشرفته برای اسکن 
درون مغز و حضور احتمالی پلاک بتا آمیلوئید استفاده 

خواهند کرد.
میکروسکوپ مورد نظر، میکروسکوپ ورق نوری نام دارد 
که یک ورق از نور را به میان مغز می فرستد و هر صفحه را 
در دوره های پی درپی اسکن می کند. از این طریق ، ابزار مذکور 
به جمع آوری داده ها و ساخت یک تصویر سه بعدی از آن ها 
می پردازد. محققان امیدوارند که فناوری جدید بتواند برخی 
از اسرار پشت شکل گیری پلاک آمیلوئید بتا و منشا آلزایمر 

را آشکار کنند.

ارتش آمریکا در حال آزمایش پرورش هیدروپونیک گیاهان در یک کانتینر کشتی 40 فوت 
بر روی یک زمین خشک است و امیدوار است در نهایت بتواند سبزیجات تازه را در زیردریایی 

پرورش دهد.
 در زمان سفرهای چندماهه زیردریایی ها، سبزیجات و میوه های تازه ظرف یک تا دو هفته 
به پایان می رسد و سکنه زیردریایی را مجبور می کند از محصولات کنسروی، یخ زده یا خشکبار 
استفاده کنند. دان هولمان، تکنسین مهندسی آمریکایی که پیش از ورود به نیروی دریایی در 
یک مزرعه بزرگ شده بود، اکنون یک پروژه 100 هزار دلاری را در مرکز تحقیقات، توسعه و 
مهندسی ناتیک در ماساچوست اداره می کند که هدف آن، تولید مواد غذایی تازه در زیردریایی 
است. وی قرار است در ماه سپتامبر گزارش فنی خود را به نیروی دریایی ارتش آمریکا ارائه کند در 
مورد باغبانی در زیر دریا تصمم گرفته شود.این دومین مرحله از آزمایش این پروژه است. هولمان 
در مرحله اول 8۳ گونه مختلف میوه و سبزیجات را پرورش داد تا نمونه های قابل استفاده برای 

این پروژه را شناسایی کند. 
از میان آن ها، تنها سبزیجات برگدار و پیازچه دوام آوردند. سبزیجات ریشه ای عملکرد خوبی 
نشان ندادند و توت فرنگی ها و ریواس ها نیز با وجود رشد، محصول کافی و ارزشمندی ارائه نکردند. 
گیاهان خیار و انگور نیز همه جا را به هم می ریختند. برگهای بزرگ گیاه کدو نیز جلوی نور را 

می گرفتند و گوجه فرنگی ها نیز به دلیل نور کم و سرما میوه ندادند.

هولمان گیاهانی که در دوره اول نتیجه داده بودند را مجددا کاشت و اکنون در حال رسیدگی 
به نهال آن ها برای ارزیابی محصول نهایی این گیاهان است.  به گفته وی، این گیاهان در یک 
مزرعه فاقد آلودگی و حشره و در سینی های حاوی ماده پیت ماس پرورش می یابند و قرار است 
به بیش از 25 برج معلق منتقل شوند که حاوی ماده رشد بدست آمده از پلاستیک بازیافتی 

هستند. رسته هایی از لامپ ال ای دی قرمز و آبی از سقف بر این باغچه ها خواهند تابید.
 هولمان می گوید که می توان گیاهان را پیش از انداختن زیردریایی به دریا کاشت تا در جریان 

ماموریت قابل برداشت باشند.
جدیدترین زیردریایی های حمله سریع تقریبا 120 متر طول دارند و تا حدود 1۳0 نفر را حمل 
می کنند اما زیردریایی های مسلح به موشک بالستیک حدود 170 متر طول داشته و تا 170 نفر 

را در خود جای می دهند.
ایده این باغچه زیردریایی در مرکز جنگ زیردریای نیروی دریایی آمریکا که یک آزمایشگاه 

تحقیق و توسعه در رودآیلند است، شکل گرفت.
یک زیردریایی حمل سریع برای ۹0 روز مجبور شد با یک محموله غذایی به کار بپردازد. 
سبزیجات تازه و غذاها پس از چند روز تمام شدند. البته همیشه به این شکل نخواهد بود زیرا 
زیردریایی معمولا در یک بندر برای تامین مواد غذایی توقف کرده یا یک کشتی به آن محموله 

ارسال می کند.

7کار غلطی که به ناخن ها آسیب می زنند
ناخن ها به اندازه پوست مان حساس و آسیب پذیر بوده و به مراقبت نیاز دارند. لازم است 
برای مراقبت از هر چه بیشتر از آنها، برخی عادت های نادرست را کنار بگذاریم، چون ناخن ها 
کارکرد زیادی دارند و سلامتی آنها تاثیر زیادی در زیبایی دست ها دارد. با ما همراه باشید تا با 

هفت عادت نادرست در این باره بیشتر آشنا شوید.
در خصوص مسئله ناخن ها دو برخورد کاملا متفاوت وجود دارد. عده ای که همیشه در حال 
بررسی و  دستکاری کردن ناخن هایشان هستند و عده ای که اصلا وجود آنها را به رسمیت 
نمی شناسند. در واقع خیلی از افراد توجه کافی و لازم را به ناخن ها ندارند. غافل از اینکه این 

پوشش کمابیش سخت، نه بی فایده است و نه صرفا جنبه تزیینی دارد.
بریدن یا کوتاه کردن کوتیکول ناخن به سلامتی آنها لطمه می زند

کوتیکول یا قاعده ناخن، همان پوست بسیار نازک و بخشی از پوست و ناخن است که دائما 
در حال رشد بوده و به عنوان محفاظ ناخن ها در برابر نفوذ باکتری ها عمل می کند. اگر شما 
جزو افرادی هستید که به منظور بلندتر دیده شدن ناخن هایتان اقدام به بریدن و کوتاه کردن 

کوتیکول می کنید، بدانید که به آنها آسیب می زنید. 
زمانی که کوتیکول بریده یا کوتاه می شود، ناخن ها آسیب پذیر شده و به خوبی رشد نمی 
کنند. در نتیجه نرم تر از حد معمول می شوند و ممکن است ظاهری گود پیدا کنند. علاوه بر 
این ناخن هایی که به خوبی محافظت نمی شوند، بیشتر در معرض ابتلا به قارچ قرار می گیرند.

توصیه می کنیم کوتاه کردن کوتیکول را به برخی موقعیت های خاص اختصاص دهید. اگر 
می خواهید حتما ناخن هایتان بلندتر دیده شوند، بهتر است به جای بریدن این پوست نازک، 
آن را با ابزارهای خاص مانیکور به عقب برانید. توصیه می کنیم هر روز به کوتیکول ناخن ها کرم 
مرطوب کننده بزنید تا مرطوب بماند. هر چه این پوست نازک مرطوب تر باشد، زیباتر بوده و 

ناخن ها استحکام بیشتری خواهند داشت.
ناخن ها را به مدت طولانی در آب نگه می دارید

خانم های خانه دار در طول روز، زیاد با آب سرو کار دارند. برخی افراد نیز مشاغلی دارند که 
مجبور می شوند در طول روز چندین بار دست های خود را شستشو دهند. اما یادتان باشد 
که خیس کردن و شستن زیاد دست ها باعث می شود ناخن ها حساس و آسیب پذیر شوند. 
اگر شغل یا سبک زندگی مجبورتان می کند روزانه چندین بار دست های خود را خیس 
کنید، حتما چندین بار نیز کرم به دست ها و ناخن ها بزنید. کرم های مخصوص ناخن ، آنها 
را برای ۳ تا 4 بار شستشو مقاوم می کنند. توصیه می کنیم به جای صابون زدن دست ها، از 

ژل های شستشو استفاده کنید.
حواستان به ترکیبات شیمیایی نیست

تماس مستقیم و مدام با شوینده ها و محصولات شیمیایی باعث آسیب پذیری و شکنندگی 
ناخن ها می شود و از رشد درست آنها جلوگیری می کند. نباید فراموش کنید که ناخن ها 
ضمیمه پوست هستند. هر آنچه به پوست آسیب می زند، ناخن ها را نیز بی نصیب نمی گذارد. 
توصیه می کنیم هنگام نظافت منزل، باغبانی و به طور کلی استفاده از شوینده ها و محصولات 

شیمیایی، حتما از دستکش استفاده کنید.
ناخن ها را از سرما حفظ نمی کنید

اگر عادت دارید در فصل سرما بدون دستکش بیرون بروید، بدانید که به ناخن هایتان آسیب 
می زنید، چون مویرگ های بسیار ریز در انتهاهای بدن )انگشتان دست و پا( دچار اسپاسم 
شده و گردش خون به درستی انجام نمی شود. این کار منجر به بروز مشکل در رشد ناخن ها 
شده و احتمال شکستن آنها را بالا می برد. توصیه می کنیم در فصل سرما حتما از دستکش 

های گرم استفاده کنید.
همیشه لاک می زنید

در برخی از خانم ها که ناخن های شکننده و حساس تری دارند، لاک زدن می تواند آسیب 
های جدی تری به ناخن ها بزند. لاک باعث خشکی ناخن ها شده و آنها را شکننده، حساس 
و زرد می کند. برای پیشگیری از بروز چنین مشکلاتی، قبل از لاک زدن از پایه لاک استفاده 
کنید. اگر ناخن هایتان آسیب دیده و زرد شده است، بهتر است دو تا سه ماه لاک نزنید و در 

مانیکور کردن زیاده روی نکنید.
رژیم های لاغری سفت و سخت، دشمن سلامتی ناخن ها

افرادی که به مدت 2 یا ۳ ماه رژیم های لاغری سخت می گیرند، تاثیر آن را روی ناخن 
هایشان ملاحظه خواهند کرد. این نوع رژیم ها، ناخن ها را نرم و شکننده می کنند که علامت 
کمبود ویتامین ها و مواد مغذی مورد نیاز سلامت ناخن ها است. واقعیت این است که ناخن ها 

نیز برای زیبا و سالم بودن نیاز به همان مواد مورد نیاز موها دارند. 
توصیه می کنیم برنامه غذایی متنوع و متعادلی داشته باشید. استفاده از غذاهای دریایی برای 
جذب مواد مغذی مورد نیاز ناخن ها لازم است. تخم مرغ ویتامین B5 بدن را تامین می کند و 

ماهی برای جذب اسیدهای چرب ضروری از اهمیت بالایی برخوردار است.
سیگار کشیدن:عادتی که دمار از روزگار ناخن ها در می آورد

مصرف دخانیات علاوه بر زرد کردن ناخن ها در کار خون رسانی به انتهاهای بدن نیز اختلال 
ایجاد می کند. معمولا ناخن های افراد سیگار به درستی رشد نمی کند. یادتان باشد که ناخن 
ها همیشه در معرض آسیب های خارجی قرار دارند و سیگار کشیدن استرس مضاعفی به آنها 
وارد می کند. بنابراین بهترین کار ترک آن است. اگر نمی توانید سیگار را ترک کنید اقدامات 
دیگری که به خونرسانی بهتر کمک می کند را انجام دهید، چون نیکوتین باعث انقباض مویرگ 

های انتهاهای بدن می شود. 
توصیه می کنیم در هوای سرد حتما از دستکش های گرم استفاده کنید، دستها را با آب ولرم 
شستشو دهید و مصرف مواد غذایی سرشار از اسیدهای چرب امگا۳ را افزایش دهید. علاوه بر 

این، حتما ورزش را در برنامه روزانه تان بگنجانید و تحرک بدنی داشته باشید.

دستاورد دانشمندان آمریکایی؛

تشخیص آلزایمر با معاینه چشم
طبق یافته جدید دانشمندان، چشم ها می توانند به محققان در مورد روند پیشرفت بیماری 

آلزایمر حتی قبل از شروع علائم آن کمک کنند. 
به گزارش مهر، دانشمندان دانشگاه مینه سوتا آمریکا دریافته اند بیماری آلزایمر را می توان از 

سال ها قبل از بروز علائم بیماری از طریق معاینه چشم ها تشخیص داد.
به گفته محققان، شبکیه چشم نه تنها به مغز متصل است، بلکه بخشی از سیستم عصبی 
مرکزی نیز هست. از آنجائیکه مغز و شبکیه چشم به دلیل ابتلا به بیماری آلزایمر دچار تغییرات 
مشابهی می شوند، می توان با معاینه شبکیه و تغییرات ان، به جای مغز که به اسانی در دسترس 
نیست، به تشخیص بیماری پی برد. دانشمندان در این تحقیق از دو نوع موش مبتلا به آلزایمر 
و سالم استفاده کرده و با آزمایش میزان نور بازتاب شده از شبکیه هر کدام از آنها به این نتیجه 
رسیدند که مبتلایان به آلزایمر، مقادیر کمتری از نور را از شبکیه خود منعکس می کنند. البته 
این دانشمندان با استفاده از یک دوربین بینایی ماشینی و سیستم طول  موج قابل تنظیم، 
یک سیستم تصویربرداری طیفی برای اندازه گیری بازتاب نور از شبکیه چشم موش ها طراحی 
کردند. طبق این مطالعه قرار است کارآمدی این تکنولوژی جدید بر روی انسان از طریق انجام 

آزمایشات بالینی در ماه جاری بررسی شود.

یک متخصص طب سنتی  مطرح کرد :

نسخه ای طلایی برای رهایی از جوش صورت
یک متخصص طب سنتی گفت:با این چند راهکار معجزه آسای خانگی به آسانی و با کمترین 

هزینه از شر جوش صورتان خلاص شوید.
جلال الدین حسینی متخصص طب سنتی بیان کرد:روشهای پاکسازی صورت بسته به نوع 
پوست و علت پیدایش جوش متفاوت است.وی با بیان اینکه یکی از علل به وجود آمدن جوش 
صورت، یبوست است؛ اظهار داشت:  نخستین گام برای برطرف کردن جوش، رفع یبوست 
است. مصرف یک لیوان خاکشیر ولرم در 2 نوبت )صبح ناشتا و شب قبل از خواب( برای از 
بین بردن یبوست مفید است.این متخصص طب سنتی با اشاره به اینکه اگر جوش به دنبال 
حساس شدن پوست صورت به وجود آمده باشد؛ اذعان داشت:مخلوط بابونه و گلاب برای رفع 
این مشکل توصیه می شود به این صورت که ابتدا یک قاشق غذاخوری گل بابونه پودر شده را 
با مقداری گلاب به صورت خمیر در آورده؛سپس این خمیر را به مدت 5 دقیقه روی صورت 
قرار داده . پس از آن پوست راشستشو دهید.وی ادامه داد: همچنین می توان مقادیر مساوی از 
پودر گل بابونه و جوانه گندم را با هم مخلوط کرده؛ سپس 1.5 قاشق غذا خوری از این مخلوط 
را با گلاب یا شیر ترکیب کرده و این ماسک را حدود 5 دقیقه روی صورت قرار داده. پس از آن 
پوست را شستشو دهید.وی با عنوان اینکه مصرف زیاد آجیل، شیرینی،کاکائو و میوه هایی با 
طبع گرم مانند موز و انبه نیز سبب  پیدایش جوش می شود؛ تصریح کرد:نوشیدن یک استکان 
چهار عرق سرد)ترکیب چهار عرق شاتره،بید مشک، کاسنی و کیالک( در 2 نوبت)صبح ناشتا 
و شب قبل از شام( برای رفع جوش صورت موثر است.حسینی یاد آور شد: بخور مخلوط گل 

بومادران با اکالیپتوس نیز برای رفع جوشهای سر سیاه تاثیر چشمگیری دارد.

تاثیر دارچین بر تقویت یادگیری
 مصرف دارچین موجب تقویت قدرت یادگیری می شود.

به گزارش ایسنا، کارشناسان مرکز پزشکی دانشگاه "راش" با بررسی روی موش های 
آزمایشگاهی دریافتند: موش هایی که قدرت یادگیری ضعیفی داشته و با دارچین تغذیه شدند، 

به لحاظ توان یادگیری تقویت شدند.
به گفته کارشناسان، مصرف دارچین می تواند یکی از ایمن ترین و آسان ترین روش ها 
برای تقویت قدرت یادگیری باشد. "کالیپادا پاهان" یکی از محققان این مطالعه گفت: درک 
مکانیزم های مغزی که به ضعف یادگیری منجر می شوند در ارائه استراتژی های موثر برای بهبود 
قدرت حافظه و یادگیری حائز اهمیت است. در این مطالعه موش ها دارچین دریافت کرده و 
بدنشان آن را به "سدیم بنزوئیک اسید" تبدیل می کند. این ماده شیمیایی به عنوان دارویی 
برای آسیب دیدگی مغز استفاده می شود. زمانیکه سدیم بنزوئیک اسید وارد مغز می شود 

CREB که پروتئین موثر در حافظه و یادگیری است، افزایش می یابد.
به گزارش نیچر ورلد نیوز، به گفته محققان نتایج به دست آمده روی موش های آزمایشگاهی 

از تاثیر مفید دارچین بر تقویت حافظه و یادگیری آن ها حکایت دارد.

یک متخصص تغذیه  مطرح کرد :

نقش موثر تغذیه در کودکان مبتلا به اوتیسم
یک متخصص تغذیه گفت: رژیم غذایی بدون گلوتن و کازئین، ناراحتی های معده و روده 
را کاهش داده و باعث بهبود در گوارش ،رفتار و تمرکز در کودکان مبتلا به اوتیسم می شود.

محمد حسین عزیزی متخصص تغذیه گفت: اوتیسم، یک اختلال در رشد است که در 
سه سال اول زندگی ظاهر می گردد. این بیماری با تاثیر بر روی مغز کودک، رفتارهای 

اجتماعی و مهارت ارتباط برقرار کردن را مختل می کند. 
 وی ادامه داد:به نظر می رسد مساله ژنتیک عامل مهمی در بیماری اوتیسم باشد زیرا 
اختلالات کروموزومی و مشکلات عصبی در کودکان مبتلا به این بیماری  مشاهده می 
شود.) برای مثال دوقلوها بیشتر دچار این بیماری می شوند تا یک برادر و خواهر.(عزیزی 
افزود:دیگر علت های این بیماری ) که هنوز به اثبات نرسیده( شامل: رژیم غذایی ، تغییرات 
مجرای گوارشی ، مسمومیت با جیوه ، عدم استفاده از ویتامین ها و املاح و حساسیت به 
واکسن است.وی اظهار کرد: کودک مبتلا به اوتیسم ممکن است نیاز به اسیدهای چرب 
ضروری بیشتر، مواد مغذی آنتی اکسیدان مثل ویتامین های E، C، A و نیز سلنیوم، مکمل 
های غذایی مثل  روی و کلسیم و رژیم غذایی عاری از جیوه داشته باشد.عزیزی افزود:میوه ها 
و سبزی ها منبع خوب ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان ها هستند و آنزیمی  که 
مسئول سم زدایی در بدن است و کودکان اوتیستیک فاقد آن هستند را دارا می باشند. این 
مواد غذایی بهتر است به صورت خام و تازه مصرف شوند )مانند سالاد و یا تکه های خرد 

شده میوه یا سبزی به عنوان میان وعده(.
وی تاکید کرد:بهتر است قسمت اعظم غذای کودک را انواع گوشت قرمز، مرغ، ماهی و 
تخم مرغ تشکیل دهد.وی تصریح کرد:آب به شکل معدنی و تصفیه شده برای جلوگیری از 
یبوست به مقدار زیاد توصیه می شود. همچنین آب همراه با لیمو و عسل بهترین نوشیدنی 

برای کودکتان است.
عزیزی تاکید کرد:سطوح خونی اسیدهای چرب امگا-۳ در بچه های اوتیستیک پایین تر از 
دیگر کودکان است، اسیدهای چرب امگا-۳ در ماهی و روغن آن یافت می شوند و ریسک 
بیماری های عصبی- روانی را در بزرگسالان کاهش می دهندوی اذعان داشت:کودکان 
مبتلا به اوتیسم دچار یبوست و مشکلات گوارشی می شوند، رژیم غذایی بدون گلوتن و 
کازئین)مثل گندم(، ناراحتی های معدی روده ای را کاهش می دهد و باعث بهبود در گوارش 
و بهبود در رفتار و تمرکز کودک می شود، چرا که این کودکان غالباً دارای ناراحتی های 
گوارشی بوده و در اکثر موارد از مشکلاتی چون یبوست، نفخ کردن و برگشت غذا رنج 

می برند و بدرفتاری کودک تنها راه انتقال ناراحتی های او است.

یک روان شناس عنوان کرد:

تست های اینترنتی از دروغ تا واقعیت
یک روان شناس گفت:تست های اینترنتی اطلاعات درستی درباره تیپ شخصیتی به 

شما نمیدهد.
امیرهوشنگ مهدیار  اظهارداشت :به طور کلی عامیانه کردن علم کاری غیر اصولی است و 
روان شناسی هم از این قاعده مستثنی نیست و تست های موجود در فضای مجازی همین 

هدف را دارد که بسیار نامناسب است.
وی درباره تست هایی که در حال حاضر در اینترنت وجود دارد اظهار کرد:تنها 10 
درصد از این تست ها قابل اعتماد هستند و در بقیه موارد اطلاعات درستی را به شخص 
نمی دهد ولی متاسفانه ،به علت جذابیت زیادی که اینگونه تست ها دارد مردم جلب 
آنها می شوند.مهدیار افزود :مشکل بزرگ این تست ها این است که به تمام جنبه های 
شخصیتی فرد توجه ندارد و به همین علت اطلاعات جامعی را به فرد در خصوص 

شخصیت خود نمیدهد.
وی درباره راه های شناخت تیپ شخصیتی هر فرد گفت:امروزه در علم روانشناسی 
روز دنیا تیپ های شخصیتی را بررسی نمی کنند بلکه به شناخت صفات میپردازند 
.صفاتی مانند باهوش بودن،زودرنج بودن و خوشحال بودن و...را بررسی میکنند که 
حدود 4000 صفت می شود و با شناخت صفات بد با تکنیک های روانشناسی سعی 

در بهبود آنهاداریم.
وی هم چنین یادآور شد:خوشبختانه امروز به تیپ های شخصیتی به خوبی توجه می شود  
و ذکر این نکته ضروری است که اگر تیپ شخصیتی خود را به خوبی بشناسیم می توانیم 
فردی که مناسب ماست را برای ازدواج پیدا کنیم که این نشان از اهمیت شناخت تیپ های 

شخصیتی است.

ریزگردهاباسلامتیماچهمیکنند؟

حتما تاکنون شنیده اید که هوای قم و برخی کلانشهر ها 
حاوی ذرات معلق بسیار ریز به نام ریزگردها است. این ذرات یا 
مانند گرد و غبار منشاء طبیعی دارند و با جریان باد وارد هوای 
شهرمان می شوند و یا از احتراق انواع سوخت ها در کوره ها و 
مشعل ها و به ویژه در خودروها و از همه مهم تر از خودروهای 

دیزلی و خودروهای بنزینی کاربراتوری تولید می شوند.
تفاوت عمده اثر ریزگردها بر سلامتی انسان در منشاء و 
اندازه آنها است. ذراتی که از احتراق سوخت ها تولید می 
شوند، به مراتب سمی تر و خطرناک تر از ذرات طبیعی 
هستند. علاوه بر آن ذرات ناشی از احتراق بسیار ریزتر از 
ذرات طبیعی هستند و به همین دلیل می توانند تا اعماق 
دستگاه تنفسی انسان نفوذ کنند و حتی وارد جریان خون 
شوند. از این رو قرار گرفتن در معرض دود موتور دیزل و دود 
خودروهای کاربراتوری بسیار خطرناک است و این خطر در 
صورتی که زمان مواجهه با این ذرات بیشتر باشد، افزایش 

می یابد.
مطالعات علمی متعدد بر روی ذرات نشان می دهد که قرار 
گرفتن در معرض ذرات آلاینده باعث بروز مشکلات زیادی 

می شود، از جمله:
 - مرگ زودرس در افراد مبتلا به بیماری های قلبی و 

ریوی
- حملات قلبی غیر کشنده

- ضربان قلب نامنظم
- تشدید آسم

- کاهش عملکرد ریه
- افزایش علایم تنفسی مانند تحریک راه های هوایی، سرفه 

و یا تنفس مشکل
- در مواردی که ذرات دوده وارد بدن شوند، ابتلا به سرطان 

ریه
توصیه می شود زمانی که گرد و خاک در هوا وجود دارد، 
از کارهای غیرضروری پرهیز شود و باید در نظر داشت که 
استفاده از ماسک های عادی تأثیر چندانی در فیلترینگ 

ذرات معلق ندارند
افراد مبتلا به بیماری های قلبی و ریوی، کودکان و افراد 
مسن در صورت قرار گرفتن در معرض آلودگی ذرات، بیشتر 

تحت تاثیر قرار می گیرند. 

با این حال، حتی اگر شما سالم هستید، ممکن است در 
صورت قرار گرفتن در معرض سطوح بالای آلودگی ذرات، به 

طور موقت دچار عوارض آن شوید.
ذرات ریز علت اصلی کاهش دید )مه( در نقاط مختلف 
می شود. این مواد همچنین می توانند توسط باد در فواصل 
طولانی جابجا شده و بر روی زمین و یا آب فرو نشیند. اثرات 
این پدیده عبارتند از: ایجاد دریاچه ها و رودخانه های اسیدی، 
تغییر در تعادل مواد مغذی موجود در آب های ساحلی و 
موجود  مغذی  مواد  کاهش  بزرگ،  های  رودخانه  حوزه 
در خاک، صدمه زدن به جنگل و محصولات کشاورزی و 

همینطور تاثیر بر تنوع زیست بوم.
ذرات چگونه اندازه گیری می شوند؟

به علت نقش اندازه ذرات بر میزان تاثیر آن ها بر سلامتی 
انسان، این آلایندگی بر اساس استاندارد در دو سایز مختلف 
شامل همه ذرات با قطر کوچک تر از 10 میکرون و همه 
ذرات با قطر کوچک تر از 2.5 میکرون اندازه گیری شده 

و به صورت واحد جرم در مترمکعب هوا گزارش می شوند.
حد استاندارد ذرات معلق برای سلامت انسان

بر اساس مطالعات و تحقیقات دانشمندان، برای هر آلاینده 
یک حد مجاز و یا حد استاندارد تعیین می شود. در مورد 
ذرات معلق کمتر از 10 میکرون این حد برابر 154 میکروگرم 
در مترمکعب تعریف شده است و حد استاندارد آلاینده ذرات 
معلق کمتر از 2.5 میکرون برابر ۳5 میکروگرم در مترمکعب 
است و منظور این است که اگر متوسط غلظت این آلاینده ها 
در طول شبانه روز )24 ساعت( کمتر از این مقدار باشد، به 
لحاظ آلاینده مورد نظر، هوا سالم است و اگر بیش از آن بود، 
بسته به میزان غلظت، هوا در شرایط ناسالم برای گروه های 

حساس، ناسالم، بسیار ناسالم و یا خطرناک قرار دارد.
در هنگام وجود آلایندگی ذرات چه باید کرد؟

بهترین کار دوری از هوای محیط است. این مسئله به ویژه 
برای گروه های حساس جامعه شامل سالمندان، افراد باردار، 
کودکان مبتلایان به بیماری های قلبی و تنفسی و آسم بسیار 

ضروری است. راه حل موثر دیگری وجود ندارد.
تحقیقات نشان داده است، استفاده از ماسک های تنفسی 
معمولی که در داروخانه ها به فروش می رسند، تأثیری 
بر جلوگیری از نفوذ این آلاینده بر بدن ندارد. علاوه بر آن 

دستگاه های تصفیه هوای خانگی نیز قادر به حذف ذرات 
بسیار ریز از هوای محیط نیستند.

شست وشوی بینی بهترین راه پیشگیری
شست وشوی مرتب بینی زمانی که این آلودگی وجود 
دارد، به کمک آب نمک یا سرم های شست وشو بهترین 
راه پیشگیری از عوارض گرد و غبار هواست. راه های تنفسی 
فوقانی در برابر این آلودگی ها قرار می گیرند و گرد و خاک و 
ذرات معلق از جمله آلودگی های مضر در این زمینه هستند.

اتفاقاتی که ممکن است در گوش، گلو و بینی فرد در هوای 
پر از ذرات معلق و گرد و خاک بیفتد، این است که حساسیت 

و افزایش آن، سینوزیت فرد را در پی دارد.
وقتی هوا از بینی وارد حلق می شود، حساسیت موجود 
در راه های تنفسی فوقانی ممکن است اتفاق بیفتد و حتی 

ممکن است در مراحل پیشرفته موجب آسم شود.
توصیه می شود زمانی که گرد و خاک در هوا وجود دارد، 
از کارهای غیرضروری پرهیز شود و باید در نظر داشت که 
استفاده از ماسک های عادی تأثیر چندانی در فیلترینگ 

ذرات معلق ندارند.
شست وشوی مرتب بینی زمانی که این آلودگی وجود دارد 
به کمک آب نمک و سرم های شست وشو می تواند موجب 
بهبود حرکت مخاطی فرد شود که در این صورت مواد زیانبار 
خارج شده و تنفس بهتر می شود و پیشگیری از عفونت ها و 

بیماری های تنفسی را در پی دارد.
بیماران قلبی و تنفسی مواظب باشند

مبتلایان به بیماری های تنفسی مانند آسم و همچنین 
بیماران قلبی از فعالیت در هوای آزاد هنگام پدیده ریزگرد 

خودداری کنند.
توصیه می شود از ورزش در اماکن عمومی و پارک ها 
در این زمان ها خودداری کرده و محیط مسکونی خود را با 

فیلترها و تصفیه کننده های هوا تمیز نگه دارند.
برابر ریزگردها آسیب پذیرتر  کودکان و خردسالان در 
هستند، به همین علت باید از آنها مراقبت بیشتری به عمل 

آید.
شست  وشوی مرتب دست ها و صورت و مجاری تنفسی 
می تواند در پیشگیری از اختلالات تنفسی و حاد تر شدن 

وضعیت بیماران جلوگیری کند.



اجتماعی 6

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم:

90 مرکز درمان اعتیاد در قم فعال است 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه ۹0 مرکز درمان اعتیاد در این استان فعال 
است، گفت: افزودن ناخالصی هایی از جمله سرب به برخی از انواع مواد مخدر خطرات جبران 

ناپذیری را برای معتادان به دنبال دارد. 
محمدرضا مظفری با اشاره به تاثیرات فردی و اجتماعی مصرف مواد مخدر اظهار کرد: مصرف 
مواد مخدر علاوه بر اثرات فردی آن که عموماً سلامت شخص را به خطر می اندازد، ضربه ای 
سنگین به جایگاه خانواده وارد کرده و در نهایت تهدیدی اجتماعی محسوب می شود.وی با 
تاکید بر اینکه مصرف مواد مخدر خسارتی بزرگ به جامعه و خانواده وارد می کند، تصریح 
کرد: کشور ما در معرض این خسارت بزرگ قرار دارد و روز به روز با افزایش تولیدات این ماده 
مخرب و تنوع آن، به دلیل هم مرز بودن کشور با بزرگ ترین مرکز تولید کننده مواد مخدر، 
آسیب های زیادی متوجه کشور شده است.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره 
به دلایل گرایش افراد به سمت مواد مخدر خاطرنشان کرد: یکی از مسائل نگران کننده ای 
که امروز جامعه ما را تهدید می کند، افزایش گرایش جوانان به اعتیاد و کاهش سن مصرف 
مواد مخدر است که تبلیغات فریب دهنده و گسترده دشمنان و عدم آگاهی جوانان هر روز 
بر این مسأله دامن می زند.وی لزوم آگاه سازی و اطلاع رسانی گسترده و به موقع به اقشار 
مختلف جامعه و آموزش فردی برای جلوگیری از مصرف مواد مخدر را مورد توجه قرار داد و 
افزود: اقداماتی امروز در حوزه های پیشگیری، درمان و مبارزه با مواد مخدر صورت می گیرد 
که افزایش منابع و نیروی متخصص فراگیر شدن اقدامات را به دنبال خواهد داشت.مظفری 
خاطرنشان کرد: سوداگران به دلیل سودجویی بیشتر اقدام به افزودن سرب به مواد مخدر 
می کنند که موجب افزایش وزن مواد شده که این عمل پس از استفاده توسط شخص نوعی 
مسمومیت خطرناک را به همراه دارد که علائم آن شامل کاهش اشتها، تهوع، استفراغ، 
یبوست، افزایش فشار خون، سردرد، بی قراری، تشنج، بی حسی اندام ها و کاهش سطح 
هشیاری است.این مسؤول افزود: سوداگران مرگ برای حفظ منافع و به مخاطره انداختن 
جامعه، اقدام به افزودن ناخالصی های سنگین از جمله سرب کرده اند که این امر علاوه بر 
عوارض شدید، خطرات جبران ناپذیری را به دنبال دارد.مظفری راهکارهای درمان اعتیاد و 
قطع مصرف مواد مخدر را مورد توجه قرار داد و گفت: خوشبختانه امروز با عزم دستگاه های 
متولی امر درمان و مبارزه با مواد مخدر اقدامات مناسبی در زمینه توسعه مراکز مجاز ترک 
اعتیاد در کشور صورت گرفته و در این زمینه در استان قم نیز برنامه های قابل توجهی 
اجرایی شده است.وی با اشاره به مراکز ترک اعتیاد موجود در استان قم، نظارت مستمر و 
جلوگیری از فعالیت مراکز غیرمجاز درمان اعتیاد را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: در 
حال حاضر قریب به ۹0 مرکز درمان اعتیاد دولتی و خصوصی در استان قم فعال است که 
آماده پذیرش افراد متقاضی ترک اعتیاد هستند.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با 
تاکید بر ضرورت پیگیری مسیر اصولی درمان مصرف مواد مخدر گفت: با نظارت و کنترل 
شدید مراکز موجود ترک اعتیاد، سعی بر این است که در درمان اعتیاد مسیر اصولی و صحیح 

مورد استفاده قرار گیرد.

مدیرکل بهزیستی استان قم خبرداد: 

فعالیت 19 مرکز مشاوره ازدواج و طلاق
 در استان قم 

 مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: در حال حاضر 1۹ مرکز مشاوره ازدواج و طلاق در استان 
قم در حال خدمت رسانی به مردم وجود دارد. 

رضا سلیقه د، با بیان اینکه در اداره کل بهزیستی استان مرکز مشاوره وجود دارد و هنوز 
جزئیات راه اندازی مرکز جامع مشاوره در استان مشخص نیست، اظهار داشت: تا کنون این 
مسئله به ما ابلاغ نشده و در مورد راه اندازی این مرکز در مجموعه بهزیستی بحث جدی 

صورت نگرفته است.
مدیرکل بهزیستی استان قم با بیان اینکه در قم 1۹ مرکز مشاوره ازدواج و طلاق وجود دارد، 
افزود: افرادی که درخواست طلاق می دهند از طرف سیستم قضایی به مراکز بهزیستی و 
مراکز مشاوره ارجاع داده می شوند و افراد چند جلسه ای مورد مشاوره قرار می گیرند.سلیقه 
با تأکید بر لزوم توسعه این مراکز در استان قم، اظهار داشت: تمامی افرادی که پرونده طلاق 
در استان قم تشکیل می دهند باید مورد مشاوره قرار بگیرند و اگر این مراکز بتوانند ۳0درصد 
آمار سالیانه طلاق را کاهش دهد موفق عمل کرده و می توان سالیانه از طلاق حداقل هزار نفر 
پیشگیری کرد.وی با بیان اینکه ایجاد وحدت رویه میان دستگاه های متولی در امر کاهش 
طلاق ضروری است، گفت: این وحدت رویه سبب می شود اقدامات موثری در این رابطه 
صورت گیرد و از هدر رفت منابع و امکانات جلوگیری شود و از این رو تا کنون همکاری خوبی 

میان دادگستری استان با بهزیستی وجود داشته است.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد:

 پلیس قم در رتبه نخست جلب
 رضایتمندی مردم

 فرمانده انتظامی استان قم از کسب رتبه نخست رضایتمندی مردمی از پلیس قم در کشور 
طی سه ماهه اول سال جاری خبر داد. 

کاظم مجتبایی در چهارمین جلسه قرارگاه مشترک مبارزه با سرقت که با حضور رئیس پلیس 
آگاهی، فرمانده انتظامی شهرستان و روسای کلانتری ها و پاسگاه ها در محل پلیس آگاهی 

استان قم برگزار شد، بر پیگیری جدی مصوبات این قرارگاه تاکید کرد.
وی ضمن قدردانی از تلاش های صورت گرفته در راستای کاهش و همچنین کشف سرقت ها 
در استان، تاکید کرد: اگر تئوری ها به افزایش کشف منجر نشود، باید جلسات تئوری تعطیل 
شود. فرمانده انتظامی استان قم افزود: ایجاد موازنه بین تئوری و عمل در فعالیت های پلیس 
ضرورت دارد. وی گفت: کلانتری ها باید از نظر تجهیزات و وسایل موتوری تقویت و پیشگیری 
از سرقت ها، مدنظر روسای پلیس های تخصصی و همچنین فرماندهان و روسای کلانتری ها 
و پاسگاه ها قرار گیرد. مجتبایی با اشاره به کسب رتبه نخست رضایتمندی مردمی از پلیس 
قم در کشور طی سه ماهه اول سال جاری افزود: یکی از اهداف پلیس قم در سال ۹5 اهتمام 
جدی نسبت به اجرای طرح هایی همچون ذوالفقار با محوریت کشف سرقت و دستگیری 

سارقان است.

معاون اداره کل اوقاف استان قم: 

طرح نشاط معنوی در 11 امام زاده
 شاخص استان قم برگزار می شود 

 معاون اداره کل اوقاف استان قم با بیان اینکه 50 نفر از روحانیون مبلغ در طرح نشاط معنوی 
حضور پیدا می کنند، گفت: طرح نشاط معنوی در 11 امام زاده شاخص استان قم برگزار 

می شود و اساتید مجرب در موضوعات مختلف به نوجوانان و جوانان آموزش می دهند. 
حجت الاسلام علی عزیزی، با اشاره به برنامه های سازمان اوقاف قم در تابستان اظهار داشت: 
طرح نشاط معنوی از اول تیرماه در امام زاده های شاخص استان قم آغاز شده که تا شهریورماه 
ادامه دارد. معاون اداره کل اوقاف استان قم با بیان اینکه 50 نفر از روحانیون مبلغ در طرح 
نشاط معنوی حضور پیدا می کنند، افزود: طرح نشاط معنوی در 11 امام زاده شاخص استان 
قم برگزار می شود و اساتید مجرب در موضوعات مختلف به نوجوانان و جوانان آموزش 
می دهند. وی استقبال نوجوانان و جوانان از طرح نشاط معنوی تابستانه را مناسب ارزیابی 
کرد و گفت: در این طرح کلاس های خلاقیت، آموزش و حفظ قرآن کریم، احکام، معارف و 
کلاس های ورزشی و همچنین استخر و اردوی داخل شهر برگزار می شود. عزیزی خاطرنشان 
کرد: طرح نشاط معنوی در 11 امام زاده شاخص استان قم برگزار می شود که امام زاده  جمال 
الدین، امام زاده جعفر شهید، امام زاده علی بن جعفر )ع(، امام زاده موسی مبرقع )ع(، امام 

زاده شاه حمزه از جمله امام زاده هایی است که این طرح تابستانی در آنها برگزار می شود.

رئیس اداره سنجش آموزش و پرورش استان قم خبرداد: 

 شرکت بیش از 1۴ هزار دانش آموز قمی 
در آزمون سراسری 

 رئیس اداره سنجش آموزش و پرورش استان قم از کاهش 10 درصدی شرکت کنندگان 
در آزمون سراسری ۹5 خبر داد و گفت: کل شرکت کنندگان در آزمون سراسری امسال از 
استان قم 14 هزار و 771 نفر هستند که از این تعداد 6 هزار و 16 نفر برادر و 8هزار و 775 

نفر خواهر هستند. 
علیرضا احمدی اظهار داشت: در گروه علوم ریاضی دو هزار و ۹14 نفر در آزمون شرکت 
کرده اند که از این تعداد هزار و 8۹۳ نفر برادر و 1021 نفر خواهر هستند.رئیس اداره سنجش 
آموزش و پرورش استان قم تعداد شرکت کنندگان در آزمون رشته علوم انسانی را دو هزار 
و 800 نفر بیان کرد و افزود: هزار و 64 نفر برادر و یک هزار و 754 خواهر در این رشته 
تحصیلی شرکت کرده اند که آزمون آن روز پنجشنبه 24 تیرماه برگزار شده و در رشته هنر 
نیز 602 نفر شرکت کننده داشتیم که از این تعداد 1۹2 نفر برادر و 40۳ نفر خواهر هستند و 
عصر پنجشنبه برگزار شده است.احمدی با بیان اینکه بیشترین افراد شرکت کننده در آزمون 
سراسری سال جاری در استان قم مربوط به گروه آزمایش علوم تجربی است، گفت: در این 
گروه 6 هزار و ۹62 شرکت کننده داشتیم که از این تعداد 2 هزار و ۳6۹ نفر برادر و 4 هزار 
و 5۹۳ نفر خواهر بودند که این آزمون هم صبح جمعه برگزار شد.وی افزود: آزمون زبان های 
خارجه نیز روز جمعه برگزار شد که در این آزمون یک هزار و 4۹۳ نفر شرکت کننده داشتیم 
که از این تعداد 50۹ نفر برادر و ۹84 نفر خواهر هستند.رئیس اداره سنجش آموزش و 
پرورش استان قم از کاهش 10 درصدی شرکت کنندگان در آزمون سراسری ۹5 خبر داد و 
گفت: کل شرکت کنندگان در آزمون سراسری سال جاری از استان قم 14 هزار و 771 نفر 

هستند که از این تعداد 6 هزار و 16 نفر برادر و 8هزار و 775 نفر خواهر هستند.

رضا رحیمی 

جهت آشنایی شهروندان گرامی با نحوه تشکیل سه 
نهاد عمومی شهرداری ، شوراها ، دهیاری ها و وظایف 
شان در ادامه هر چند  مختصر به بیان   نحوه شکل 

گیری وظایف آنها می پردازیم.
شهرداری:

شهرداری ها سازمانی محلی است و بر طبق اصل 
عدم تمرکز اداری و به  منظور ادارۀ امور محلی از قبیل 
عمران و آبادی، بهداشت شهر و رفاه ساکنان آن شهر، 
تأسیس می شود.در حقیقت، در تعریف شهرداری می 
توان آن را سازمانی غیردولتی و غیرانتفاعی و مردمی 
دانست که اداره و مسؤولیت و مدیریت امور شهری را 
با مجوز دولت و با امکانات مردمی به دست آورده تا به 
منظور ایجاد و اداره کردن تأسیسات عمومی و وضع 
و اجرای نظامات شهری و تأمین نیازمندیهای مشترک 
محلی فعالیت کند و هزینه خدماتی را که به آن واگذار 
گردیده با اسلوبی منطقی و عادلانه بین سکنه شهر و 
استفاده کنندگان از خدمات تقسیم نماید.شهرداری 
نوعی سیستم ادارۀ شهر است که از دو واحد بنام شورای 
شهر و شهرداری تشکیل شده است.طبق قانون در هر 
محل که جمعیت آن حداقل به  ۳ هزار نفر یا مرکز 
بخش باشد و همچنین در نقاطی که دارای حد نصاب 
ذکر شده نباشند ولی دارای شرایط استثناءً می باشند 
شهرداری تأسیس می شود.شهرداری ها را سابقاً بلدیه 
می گفتند ناصرالدین شاه در سال 1۳00 قمری به دنبال 
اصلاح امور داخلی، تصمیم گرفت بلدیه را در تهران 
تاسیس کند اما موفق نشد.پیش از آنکه اداره اي به نام 
بلدیه درتهران قدیم تشکیل شود، اداره اي تأسیس شده 
بود که تقریباً همان وظایف بلدیه راانجام مي داد.این اداره 
نامش » اداره احتسابیه « بود و اعضاي آن را » محتسب 
مي گفتند.این اداره از دو شعبه احتساب و تنظیف که 
هر کدام عده اي نایب و فراش و سپور تحت فرمان 
داشته اند، تشکیل شده بود.پس از پیروزی مشروطه 
مشکلات مختلفی در اداره امور شهرها در زمینه هایی 
مانند بهداشت شهری و آب رسانی وجود داشت که 
موجب شد نمایندگان مجلس اول در صدد تدوین زمینه 
هایی برای بهداشت شهرها برآیند، که منجر به تدوین 
اولین قانون شهرداریها تحت عنوان »قانون بلدیه« در 
1۹ خرداد 1286 شمسی شد پیش از تشکیل بلدیه 
مردم هر شهر طبق آداب و رسوم و اعتقادات شخصی 
و دینی، بدون مداخله حکومت، خدمات شهری را انجام 
می دادند.بی تردید فعالیتهای شهرداری را به شکل نوین  
باید مربوط به دوره بعد از مشروطیت دانست.این دوران 
با تصویب قانون بلدیه در دوره اول مجلس شورای ملی 
.ـش، آغاز گردید.نخستین شهرداریی  به سال 1286 ه
که براساس قانون جدید تأسیس شد، شهرداری تهران 
با تشکیلات جدید در همان سال )1286(  بود که 
تقریباً بلافاصله پس از تصویب قانون پایه گذاری شد 
و با تشکیلات جدید آغاز به کار کرد. پس از آن تا 
سال 1۳04، یعنی آغاز سلطنت پهلوی اول، مجموعاً 
16 شهرداری ایران تأسیس شد.که این تعدادتا پایان 
سلطنت پهلوی اول، بالغ بر 1۳6 شهرداری افزایش 
یافت)تاکنون بیش از 1240شهرداري در کشور تاسیس 
و راه اندازي شده است(.در سال 1۳0۹ ، قانون بلدیه 
لغو شد و قانون جدیدی تصویب شد که به موجب آن 
تأکید بر وابستگی انحصاری شهرداریها از حیث مالی و 
 ـدولتی  به تبع آن اداری و اجرایی به دولت و بودجه ملی 
بود.تقریبا از دهه 1۳۳0 به بعد با تغییراتي که در شرح 
وظایف و سیاست مداري شهرداري ها به وجود آمد این 
نهاد به شکل و هیأت امروزي نزدیك تر شد و سرانجام 
در تاریخ 4/11 /1۳۳4 در تکمیل قوانین قبلی و لایحه 

قانونی شهرداریها قانون فعلی به تصویب رسید. این 
قانون در طول سالها ،مورد اصلاحات و الحاقات متعددي 
قرار گرفته است.هرجندکه بر اساس  نظریه مدیران 
شهری پراکندگي قوانین ،عدم کارآیي آیین نامه هاي 
مالي، تسهیل نبودن روند رسیدگي به دعاوي علیه 
از  را  قوانین  نقص  و  قضائي  محاکم  در  شهرداري ها 
جمله مشکلات فراروي شهرداري ها مي دانند.اما تحقق 
مدیریت واحد شهري، تدوین قوانین جدید و مطابق 
تجارب  از  بهره گیري  و  شهروندان  روز  نیازهاي  با 
کلان شهرها، به داشتن شهري پویا و آباد کمک مي کند.

درخصوص وظایف شهرداری ها لازم است که به آگاهی 
برساند که در سراسر جهان و بویژه کشورهای توسعه 
یافته، شهرداری ها از وظائف متنوع و متعددی برخوردار 
می باشند.در ایران به علت عدم وجود مدیریت واحد 
شهری، وظائف شهرداری ها در بین سازمانها و شرکتهای 
دولتی و غیر دولتی محلی متعددی توزیع شده است 
بطوری که وظائف شهرداری ها و به تبع آن اختیارات 
آنها، در شهرها  محدود به مواردی خاص شده اند.احداث 
خیابان ها و کوچه ها و میدان ها، باغ های عمومی و مجاری 
آب و توسعه معابر در حدود قوانین وضع شده؛ تنظیف، 
نگاهداری معابر و انهار )نهرها( عمومی و مجاری آب ها 
و فاضلاب و قنوات و تأمین آب و روشنائی؛ برآورد و 
تنظیم بودجه و تنظیم پیشنهاد برنامه های ساختمانی و 
اجرای آن ها پس از تصویب شورای شهر؛ احداث بناهای 
مورد نیاز عمومی مثل پارك ها و سرویس های بهداشتی 
عمومی؛ صدور پروانه ساخت برای ساختمان هایی که در 
سطح شهر ساخته می شود؛ پیشنهاد برقراری یا تغییر 
عوارض شهر؛ ساختمان و آسفالت کردن کوچه ها و 
معابر عمومی؛از مهمترین وظایف شهرداری می باشد 
که طبق ماده 55 قانون بر عهده شهرداری ها،گذاشته 
شده است. امروزه شهرداریها به عنوان نهادهاي مدنی و 
سازمانهاي محلی ،عهده دار انجام وظیفه در سطح یک 
جامعه شهري می باشند و گستردگی اجتماع شهري 
ضرورت هماهنگی دستگاهها را با یکدیگر طلب می 
کند و براي پویایی آن اگر تمام وظایف گسترده یک 

شهر در اختیار شهرداریها باشد و شهرداریها نیز به عنوان 
سازمانهایی مدنی و با مشروعیت کامل بتوانند عهده دار 
این وظایف گردند می توان امید به کاهش مشکلات 
شهري داشت که نیازمند حرکت جدي براي رسیدن به 

چنین وضعیتی درآینده باشیم . 
شوراهای محلی:

نهاد بعدی شوراهای محلی می باشند که با توجه 
به تغییر بنیادین نظام سیاسی کشور، بر اداره شورایی 
کشور )در سطوح مختلف کشوری، استانی، شهری و 
روستایی( در قانون اساسی تأکید ویژه ای شد، و آنها را 
از جمله ارکان تصمیم گیري و اداره کشور اعلام نمود، و 
در سال 1۳58 برای برگزاری انتخابات شوراهای شهر و 
روستا مصوبه هایی تصویب شد.اما به رغم تصویب قوانین 
مربوط، به دلایل مختلف، این شوراها تشکیل نگردید و 
اداره امور شهرها به قائم مقامي از طرف آنها به وسیله 
استانداریها انجام پذیرفت؛ تا بالاخره شوراهاي شهر در 
سال 1۳78 تشکیل شد.اولین انتخابات رسمی شوراها 
بر اساس قانون اساسی روز هفتم اسفند 1۳77 یعنی 
برنامه  در چارچوب  انقلاب  پیروزى  از  بعد  20 سال 
توسعه سیاسی و گسترش نهادهاى مدنی و مشارکت 
عمومی برگزار شد و حدود 200 هزار نفر اعضاى اصلی 
و علی البدل در سراسر کشور توسط مردم برگزیده 
شدند شوراهاي اسلامي به طور رسمی دوره چهار ساله 
مسئولیت خویش را براى تحقق بخشی از حاکمیت 
مردم از ۹ اردیبهشت سال 1۳78 و همزمان با پیام 
تاریخي حضرت امام )ره(در خصوص شوراها و با صدور 
پیام ویژه اي از سوي مقام معظم رهبري آغاز کردند.

قبل از تشکیل شوراها انجمن هاي بلدیه با تکیه بر قانون 
انجمن هاي بلدیه مصوب 1۳25 قمري با اختیارات کافي 
و با استقلال قابل توجهي، خواه از جهت گزینش اعضاي 
آن و خواه از جهت میزان حضور و مداخله قوه مرکزي در 
امور مربوط به آنها، به رتق و فتق امور شهرها پرداختند.

با وقوع کودتاي 12۹۹ و سپس تغییر سلسله پادشاهي 
و استقرار دیکتاتوري، انجمن هاي شهر در محاق افتادند 
و با وضع و اجراي قانون بلدیه 1۳0۹ شمسي و آیین 

نامه اجرایي آن، قانونا و عملا این انجمن ها استقلال 
خود را از دست داده،و به عوامل فاقد الاختیار قدرت 
مرکزي تبدیل شدند.بعد از شهریور 1۳20 و باز شدن 
نسبي فضاي سیاسي و بویژه با شروع نهضت ملي شدن 
نفت، انجمن هاي شهر نیز مورد توجه قرار گرفتند و با 
قانون تشکیل شهرداري و انجمن شهر 1۳28 و سپس 
لایحه قانون شهرداري 1۳۳1 اختیار و استقلال نسبي 
خود را در اداره امور شهرها باز یافتند.قانون فعلی شوراها 
که درسال 1۳75 به تصویب رسید دارای پنج فصل و 
۹8 و 51 تبصره می باشد.فصل اول این قانون تشکیلات 
شوراها را می باشد و در مورد بررسی قرار می دهد. فصل 
کنندگان  انتخاب  )شرایط  انتخابات  درخصوص  دوم 
و انتخاب شوندگان(، و فصل سوم درخصوص وظایف 
شوراها )برحسب سطح تشکیلاتی در روستا، بخش و 
شهر( می باشد.فصل چهارم درخصوص رسیدگی به 
تخلفات است، و بالاخره فصل پنجم سایر مقررات را مورد 
بررسی قرار میدهد.در مجموع برخی از وظایف شورای 
شهر، واجد جنبه های وضع مقررات است.برخی دیگر از 
وظایف آن، جنبه نظارتی و مراقبتی دارد.طبق اصل 105 
قانون اساسی تصمیمات شوراها نباید مخالف موازین 
اسلام و قانون اساسی باشد.در همین راستا مطابق ماده 
ی 80 قانون مذکور مصوبات شوراهادر صورتی که پس 
از دو هفته از تاریخ ابلاغ، مورد اعتراض قرار نگیرد، لازم 
الاجراء است و چنانچه مسؤولان ذی ربط، آن را مغایر 
با موازین اسلام یا قوانین و مقررات کشور و یا خارج 
از حدود وظایف و اختیارات شوراها تشخیص دهند، 
حداکثر ظرف دو هفته از تاریخ ابلاغ مصوبه می توانند 
با ذکر مورد و به طور مستدل اعتراض خود را به شورای 
اسلامی اعلام و درخواست تجدید نظر کنند.به عبارتی 
ضمن رسیدگی به مصوبات شوراها درکمیته تطبیق 
مصوبات فرمانداری ها وبخشداری ها که اخیرا دستخوش 
تغییرات شده، سایردستگاه ها به محض دریافت مصوبات 
شوراها )کلیه شوراها موظفند هرگونه تصمیمی را که 
مربوط به دستگاههای اجرائی مختلف اتخاذ کرده اند، 
بلافاصله به دستگاه مربوطه ابلاغ نمایند( می توانند به 

آن اعتراض نمایند.از طرفی رسیدگي به اعتراض موضوع 
این قانون مانع از رسیدگي به شکایات سایر اشخاص 
شورای  بود.تصمیات  نخواهد  صلاحیتدار  محاکم  در 
شهر درحال حاضر اجرای بر عهدۀ شهرداری است که 
در راس آن شهردار قرار دارد. شهردار، عامل و مجری 
تصمیمات شورای شهر است.بر اساس تبصره ۳ ماده 
71 قانون شوراها نصب شهرداران در شهرها با جمعیت 
بیشتر از دویست هزار نفر و مراکز استان بنا به پیشنهاد 
شوراي شهر و حکم وزیر کشور و در سایر شهرها به 
پیشنهاد شوراي شهر و حکم استاندار صورت مي گیرد.

همچنین عزل واستیضاح شهردار وفق ماده 7۳ قانون 
شوراها از اختیارات شورای شهر می باشد. رسیدگی به 
صلاحیت شوراها هم پس از تشکیل مطابق با ماده 81 
و82  اقدام خواهد شد بطور مثال: در راستای ماده81 
هرگاه شورا اقداماتي برخلاف وظایف مقرر یا مخالف 
مصالح عمومي کشور ویا حیف ومیل وتصرف غیر مجاز 
در اموالي که وصول ونگهداري آن را به نحوي به عهده 
دارد انجام دهد به پیشنهاد کتبي فرماندار موضوع جهت 
انحلال شورا به هیأت حل اختلاف استان ارجاع مي 
گردد و هیأت مذکور به شکایات وگزارش ها رسیدگي 
ودر صورت احراز انحراف هر یك از شوراهاي روستاها ، 
آن را منحل مي نماید ودر مورد سایر شوراها در صورت 
انحراف از وظایف قانوني ،بنا به پیشنهاد هیأت استان و 
تصویب هیأت حل اختلاف مرکزي منحل مي گردند. 
لازم به ذکر است که در صورت تشکیل نشدن شورای 
شهر وزارت کشور)استانداریها( به عنوان قائم مقام شورا 
وظایف شوراها در مقابل شهرداری ها را برعهده دارند. 
شوراها با گذشت 4 دوره از ظهور خود اگر چه نقطه 
عطفی در مدیریت محلی کشور محسوب می شوند 
ولی با بی اقبالی دولتمردان تاکنون نتوانسته به جایگاه 
اعلای خود دست پیدا کند شوراهای شهر به ویژه در 
شهرهای بزرگ و کلانشهرها همواره با مشکلات عدیده 
ای از جمله سیاسیگری به حاشیه رانده شده اند.با آنکه 
میزان اختیارات و دخالت آنها در امور شهر در حد و 
شان ترتیبات قانون اساسي در این خصوص نیست اما 
این نهاد مردمی می تواند قویترین تشکیلات مدیریتی 

در کشور باشد. 
دهیاری:

اجرایی  نهاد  در  حلقه  آخرین  عنوان  به  دهیاری 
کشور است که قانون منبعث از قانون اساسی تشکیل 
شوراهای اسلامی روستا را برای نظارت به اجرای هر چه 
مطلوب¬تر وظایف آن تعیین کرده است.از سوی دیگر با 
توجه به نهاد غیردولتی و خودکفا بودن، ماهیتی مستقل 
از دولت یافته است که این امر موقعیت ویژه¬ای را برای 
دهیاری نسبت به سایر دستگاه¬های اجرایی کشور 
که دولتی و منصوب به دولت هستند، ایجاد می¬کند. 
زیرا از یک سو دهیاری هم¬چون شهرداری، نهادی 
عمومی و غیردولتی است که با نظارت و تصویب و تأیید 
شورا فعالیت می¬کند و از سوی دیگر موظف به انجام 
کارکردهایی است که در حیطه وظایف دستگاه¬های 
دولتی در سطوح بالاتر از روستا می باشد. این مسأله 
جایگاه و ماهیتی خاص برای دهیاری ایجاد می¬نماید 
که فراتر از مسوول اجرای مصوبات شورا خواهد بود.

مستند به ماده واحده »قانون تأسیس دهیاری¬های 
خودکفا در روستاهای کشور«، مصوب 1۳77/4/14 و 
نیز ماده 2 »اساسنامه تشکیلات و سازمان دهیارهای«، 
مصوب 1۳80/11/21، دهیاری به عنوان نهادی عمومی 
شخصیت  دارای  که  می¬شود  محسوب  غیردولتی 
حقوقی مستقل است و وظایفی برای آن تدوین شده 
مجوز  دارای  روستاهای  تعداد  حاضر  است.درحال 

تاسیس دهیاری ۳2۹54 عدد می باشد.
قائم مقام ومعاون شهرسازی منطقه 5 قم 

نگاهیبهنحوهتشکیلووظایف،شهرداری،شوراهایمحلیودهیاریها

دوشنبه بیست وهشتم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4051

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم: 

تصادفات هفته گذشته قم
 ۴ کشته برجای گذاشت 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: چهار نفر در تصادف های هفته 
گذشته این استان کشته شده و 684 نفر دیگر مجروح شدند. 

محمدرضا حسنی با اشاره به حوادث منجر به فوت که در هفته گذشته به وقوع پیوست افزود: 
 ـتهران، یک نفر کشته  بر اثر برخورد یک دستگاه اتوبوس با گاردریل در کیلومتر 55 آزادراه قم 

و 14 تن مصدوم شدند.
وی به حادثه برخورد دو خودرو سنگین در این استان اشاره کرد و گفت: این حادثه ساعت 
10 دقیقه بامداد 24 تیرماه در جاده قدیم قم - تهران رخ داد که هر دو خودرو دچار حریق شد. 

در این حادثه دو راننده 25 و 45 ساله خودروها در دم فوت کردند.
حسنی گفت: همچنین بر اثر برخورد یک دستگاه اتوبوس با یک دستگاه کامیون در این 

استان یک تن جان خود را از دست داد و 6 تن دیگر زخمی شدند.
رئیس مرکز اورژانس 115 قم به حادثه شغلی که بامداد دیروز در این استان رخ داد اشاره 
کرد و گفت: در این حادثه که در شهرک صنعتی شکوهیه اتفاق افتاد، آقا حدود ۳5 ساله بر اثر 

سقوط از ارتفاع در دم فوت کرد.
وی در ادامه به ماموریت های اورژانس 115 اشاره کرد و گفت: از 1۹ تا 26 تیرماه جاری 
هشت هزار و 604 تماس با این مرکز برقرار شده و این تماس ها و منجر به انجام یک هزار و 

528 ماموریت شامل یک هزار و ۳15 شهری و 21۳ ماموریت جاده ای شد.

با انتشارعکس های استاد در فضای مجازی رخ داد:

اخاذی شاگرد  از استاد 
برای دریافت سووالات امتحان 

شاگرد یکی از آموزشگاه های همدان برای دریافت سووالات امتحان با اعتماد سازی و در 
نهایت انتشار عکس های نامتعارف استاد از وی اخاذی کرد.

به گزارش پایگاه خبری پلیس فتا، این فرد که با دریافت تعدادی عکس از شهروند همدانی 
قصد اخاذی و دریافت سوالات امتحانی را داشت توسط کارشناسان پلیس فتا استان شناسایی 
و دستگیر شد. سرهنگ اکبر امینی رییس پلیس فتا همدان گفت: در پی مراجعه شهروند 
همدانی و در دست داشتن مرجوعه ای قضایی مبنی بر تهدید و اخاذی، موضوع ضمن تشکیل 
پرونده دردستور کار فوری کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت.رئیس پلیس فتا همدان افزود: در 
تحقیقات پلیس مشخص شد فردی با ساختن پروفایل در یکی از شبکه های اجتماعی با شاکی 
ارتباط برقرار کرده و پس از جلب اعتماد وی از نامبرده درخواست تصاویر نامتعارف نموده است 
که با قبول این درخواست پس از مدتی با تهدید شاکی برای انتشار تصاویر وی تقاضای سوالات 
امتحانی را کرده است.این مقام انتظامی افزود: با انجام اقدامات فنی و بکارگیری شگردهای 
خاص پلیسی، مجرم شناسایی و پس از اخذ دستور قضایی دستگیر شد.سرهنگ امینی اظهار 
داشت: متهم که از شاگردان آموزشگاه شاکی بود، ابتدا هرگونه ارتباط خود را با قضیه انکار ولی 
در مواجهه با ادله و مستندات انکار ناپذیر رایانه ای صراحتا به بزه انتسابی اقرار و در بازجویی 
فنی به عمل آمده عنوان کرد ابتدا این کار را برای سرگرمی انجام دادم ولی پس از مدتی که به 
امتحان آموزشگاه نزدیک شدیم به فکر دریافت سوالات افتادم.رئیس پلیس فتا همدان گفت: 

متهم پرونده برای سیر مراحل قضایی به دادسرا فرستاده شد.

فرمانده انتظامی شهرستان آستارا  خبرداد:

محموله 6 میلیاردی سیگارخارجی قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان آستارا از کشف محموله 6 میلیاردی سیگارخارجی قاچاق خبر 

داد.
سرهنگ رحیم مهدی زاده گفت: ماموران ایستگاه بازرسی سه راه قلعه حین اجرای طرح 
مقابله با کالای قاچاق و کنترل محورهای مواصلاتی به یک دستگاه خودروی کامیونت مشکوک 

شده و این خودرو را متوقف کردند.
این مقام انتظامی افزود: ماموران در بازرسی از اتاق بار این خودرو، سه میلیون و 610 هزار نخ 
انواع سیگار خارجی غیر مجاز کشف کردند. سرهنگ مهدی زاده در پایان ارزش ریالی کالای 
دخانی قاچاق را حدود 6 میلیارد و 4۹0 میلیون ریال اعلام کرده و بیان داشت: راننده ۳7 

ساله این خودرو پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد.

رئیس کلانتری 1۳1 شهرری از دستگیری دو سارق زن 
کشرو که از فروشگاه های آرایشی و بهداشتی شمال پایتخت 

سرقت می کردند،خبر داد.
سرهنگ محمد کالوسی رئیس کلانتری 1۳1 شهرری 
، تشریح جزئیات این خبر گفت: ساعت 20 و 40 دقیقه 
5تیرماه یکی شهروندان به هویت "سعید" ضمن تماس با 
مرکز فوریت های پلیسی 110 تهران بزرگ به ماموران اعلام 
داشت از فروشگاهش واقع در ستارخان،خیابان شهرآرا،بالاتر 

انتظامی در  این مقام  اداره گذرنامه سرقت شده است.  از 
پلیس پایتخت در ادامه افزود:به دنبال این موضوع اکیپی از 
ماموران کلانتری 1۳7 نصر به محل اعزم شدند و مالباخته 
به پلیس مراجعه کرد و گفت:"دقایقی پش دو خانم جوان به 
مغازه اینجانب مراجعه و ضمن خرید تعدادی مواد شوینده، 
مقادیری کالای آرایشی و بهداشتی خارجی نیز سرقت و 
بلافاصله به وسیله یکدستگاه خودرو پژو 206 سفید رنگ 
بررسی  ماموران ضمن  داد:  ادامه  کالوسی  شدند.  متواری 
موضوع پس از اطمیننان از صحت گفته های شاکی پرونده 
ای در خصوص کشروی تشکیل و تیمی از ماموران تجسس 
کلانتری رسیدگی به موضوع را در دستور کار قرار دادند. وی 
با بیان اینکه ماموران ضمن بهره گیری از تصاویر ضبط شده 
دوربین مداربسته مغازه فوق و همچنین با بکارگیری شیوه 
های نوین پلیسی و انجام تحقیقات میدانی پلاک خودروی 
متهمان را بدست آورده و متعاقباً مخفیگاه آنان را در محدوده 
شهرری شناسایی کردند. سرهنگ کالوسی تصریح کرد: با  
تجمیع اطلاعات بدست آمده مراتب به مقام قضائی منعکس 
و پس از اخذ نیابت قضائی مبنی بر دستگیری متهمان تیمی 
از ماموران تجسس کلانتری 1۳1 شهرری به سرپرستی 
سروان سالاری به مخفیگاه سارقان واقع در خیابان دیلمان 
شمالی اعزام و موفق شدند با رعایت موازین شرعی و قانونی 
هر دو متهم را دستگیر و به کلانتری دلالت دهند. کلانتر 

1۳1 شهرری در پایان با بیان اینکه هر دو سارق کشرو به 
هویت های "فرزانه" و "زهرا" در خلال بازجوئی های پلیسی 
ضمن اعتراف به اعمال مجرمانه خود اظهارداشتند: ما خیلی 
به لوازم آرایشی مارک علاقه داریم زمانیکه به داخل مغازه و 
یا فروشگاهی می رویم ابتدا مقداری را خرید سپس کالای 
خارجی برند را کش رفته و با کمال خونسردی از مغازه خارج 
می شویم"؛خاطرنشان کرد:پرونده متهمان پس از تحقیقات 

تکمیلی جهت سیر مراحل قانونی به مقام قضایی ارجاع شد.

 2 متجاوز به عنف در نخستین دقایق صبح دیروز در مهرشهر کرج به جزای اعمال شان 
رسیدند.

به گزارش خبرنگار حوزه حوادث باشگاه خبرنگاران جوان، 2 متجاوز به عنف در نخستین 
دقایق صبح امروز در مهرشهر کرج به جزای اعمال شان رسیدند.این مجرمان که متهم به 
آدم ربایی و تجاوز به عنف بودند، در نخستین دقایق صبح دیروز به دار مجازات آویخته شدند.

این مجرمان در اردیبهشت ماه سال۹0 با شکایت یک دختر دانشجو مبنی بر آزار و اذیت و 
تعرض وحشیانه مورد شناسایی نیروی انتظامی قرار گرفتند و تحویل مراجع قضایی شدند.

در ادامه این روند پلیس با شناسایی این دو فرد در کمترین زمان ممکن متهمان را که دارای 
نسبت فامیلی هستند، دستگیر و تحویل دستگاه قضایی داد. بعد از دستگیری این دو نفر، 
تشکیل پرونده و وجود شاکی توسط دادستان استان، اشد مجازات برای مجرمان تقاضا شد 
که باتوجه به عدالت دستگاه قضا احکام آنان توسط دستگاه قضایی استان و کشور تأیید شده، 
به اعدام در ملأعام محکوم شدند.همچنین حکم اعدام متهمان نیز توسط شعبه ۳۳ دیوان 

عالی کشور تایید شد.

 جزییات پرونده دو پسر شیطان صفت
 سرهنگ سید حسین سید حقیقی فرمانده انتظامی شهرستان کرج در تشریح این خبر، گفت: 
این دو متهم در پوشش مسافر کش اقدام به سوار کردن دختر دانشجویی از مقصد پل حصارک 
به سمت دانشگاه خوارزمی کرده و سپس با ربودن وی و تغییر مسیر به سمت مناطق خلوت و 
بیابانی اطراف کمالشهر با سرقت اموال با ارزش وی، او را مورد آزار و اذیت قرار دادند.وی گفت: پس 
از دستگیری متهمان، پرونده آنان به خاطر جرائم مرتکب شده به صورت ویژه در دادگاه کیفری 
استان البرز مورد بررسی و رسیدگی قرار گرفت و سرانجام با صدور حکم اعدام از سوی دادگاه 
کیفری و تائید آن از سوی دیوان عالی کشور در سحرگاه روز یکشنبه حکم اجرا و این متجاوزان 
و شیاطین انسان نما به سزای اعمال خود رسیدند.سرهنگ سید حقیقی گفت: افرادی که سودای 
چنین جرایم شیطانی را در سر می پرورانند، آگاه باشند و بدانند که پلیس و قوه قضائیه قاطعانه با 
آنها برخورد می کند و سزای مجازات این گونه افراد اعدام است.فرمانده انتظامی شهرستان کرج در 
پایان از خانواده ها خواست تا نظارت بیشتری بر رفت و آمد فرزندان به ویژه ارتباط آنها با همسالان 

خود داشته باشند تا فرزندان شان مرتکب چنین اشتباهاتی نشوند.

  در اثر واژگون شدن یک دستگاه سواری پراید در محور 'اصفهان-نائین' راننده 
به شدت مجروح شدند. نیز  نفر دیگر  از دست داد و سه  را  خودرو جان خود 

: سرهنگ جهانگیر کریمی معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان اصفهان گفت 
در پی اعلام واژگونی یک خودرو در محور 'اصفهان-نائین' ماموران پلیس راه سریعا 

به محل اعزام شدند.
وی ادامه داد: متاسفانه در اثر این حادثه راننده خودرو که زنی ۳0 ساله بود جان 
خود را از دست داد و سه نفر از سرنشینان خودرو به شدت مجروح و به بیمارستان 
منتقل شدند.سرهنگ کریمی بیان داشت: کارشناسان پلیس راه علت وقوع این 
حادثه را عدم توجه به جلو اعلام کرده اند.معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
اصفهان در پایان خاطر نشان کرد: برابر ماده 180آیین نامه راهنمایی و رانندگی ، 
رانندگان حق ندارند ضمن رانندگی ،دخانیات استعمال و یا خوراکی یا آشامیدنی 
میل کنند ؛ استفاده از هرگونه وسایل و تجهیزات مانند تلفن همراه که باعث انحراف 
ذهنی و رفتاری راننده می شود نیز ممنوع ورانندگان موظفند در هر صورت به طور 

کامل به جلو توجه داشته باشند.

رئیس کلانتری 1۳1 شهرری :

علاقه به لوازم آرایشی برند، دختران سارق را گرفتار کرد 

پایان پرونده تعرض وحشیانه به دختر دانشجو 

دوپسر شیطان صفت اعدام شدند

در محور اصفهان-نائین  

عدم توجه به جلو یک کشته و 3 مجروح برجای گذاشت






